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Általános nagytakarítás

Kinn alszunk 
a tarka réten?
Mi lesz az ü zem elte tésse l?
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„Az MSZMP nem maradhat meg 
egy hatalomvédé reflex mechanizmusában"

Pozsgay Imre e's Csáki Csaba a fiatal közgazdászok táborában

Hivatalos neve: MKKE T ar
karéit ufcai kollégium. Ez nem 
hangzik annyira jól, mint 
ahogy egymás közt hívjuk: 
Tarkarét. Jó esetben negyven 
perc alatt lehet ideérni az 
egyetemről, ami elég nagy kü
lönbség a többi kollégium el
érhetőségéhez képest. Mi, 
„tarkarétiek” egy páran vi
szont ezt a negyven percet 
együtt töltjük a buszon, a 
metrón és a villamoson nap 
m int nap.

Mindezen utazás utón azon
ban egy nagyon jól felszerelt, 
TISZTA, rendben tartott, vilá
gos kollégiumba érünk haza. 
Azt hiszem, nem tévedek, ha 
azt mondom, hogy ez az egye
tem legjobb állapotban levő 
kollégiuma. Nem kevés pénzé
be került ez az egyetemnek, 
ugyanis az üzemben tartó Épí
tőipari Szolgáltató Vállalat 
(ÉSZV) naponta és fejenként 
kb. negyven forintot kert a 
tényleg színvonalas szolgálta
tásért. 1989. január 1-től 
ugyanezen szolgáltatás (420 
főre!) duplájába került volna, 
ezt az egyetem m ár semmi
képpen sem tudta vállalni. A 
szerződést állítólag 19SS. de
cember 1-i határidővel felbon
tották, a felmondási idő hat 
hónap, ami 1989. május 31-én 
jár le. Az épületben MINDEN 
mozdítható tárgy (ágyak, szé
kek, tanulóasztalok, jfaíiszek- 
rények, lavórok, mosógépek és 
még sorolhatnám) a szolgálta
tó vállalat tulajdona, amit 
sem bérbe, sem eladni nem 
akarnak — mi legalábbis ezt 
tudjuk az itt dolgozóktól. 
Megkérdeztem az igazgatót: 
mi lesz május 31-e után? 
Amit ő az egyetemen megtu
dott, sajnos az sem sok. Az 
egyetem arra számít, hogy az 
ÉSZV adja a felszerelést. Az 
ÉSZV nem akarja adni. Mi itt 
várjuk, hogy m i lesz.

Az egyetemnek nincs pénze 
kifizetn i az ÉSZV-t. Megér
tem. A kollégium felszerelésé
nek kisebb része három, na
gyobb része ötéves. Akkori ér
tékük nagyságrendileg 3 millió 
forint. Ma ugyanez kb. 8 m il
lió. De hát az egyetemnek 
nincs pénze . . .  f

És ez még csak 'az  egyik 
gond. Mert — és ezt az egye
temisták nagyon jól tudják — 
május 31. pontosan a vizsga
időszak közepe. Ráadásul szer

da, ami még a hétnek is a 
közepe. Előtte is, utána is le
het vizsgázni.

Ha itt állna a teljes felsze
relés a kollégiumban és csak 
ki kellene cserélni a régit az 
ú jra (ez egyébként legalább 
két hétig tartana), már az is 
elég nyomasztó lenne annak, 
aki mondjuk aznap délután 
vizsgázik. Vagy másnap. És 
az igazgatón kívül a kollégis
ták sem tudnak semmit. Ta
lálgatások és rossz hangulat 
kíséri a jelenlegi kilátásokat.

Végül egy praktikus ötlet. 
Ismervén a magyar kereske
delem fantasztikus, megbízha
tó, cs rendkívüli választékot 
nyújtó szállításait: talán ma 
még nem késő elkezdeni be
szerezni 420 ágyat, paplant, 
párnát, pokrócot, széket, ta 
nulóasztalt, faliszskrénvt, é j
jeliszekrényt, olvasólámpát, 
kétszer 420 ágynem űgarnitú
rát, 100 lavórt és ruhaszárí
tót, 200 fotelt a társalgókba, 
1 db televíziót, 20 kétlapos 
villanyrezsót, 20 db hűtőszek
rényt, konyhaasztalt, 3 mosó
gépet, 3 centrifugád valamint 
a teljes iroda-, ebédlői és be
tegszoba-felszerelést. És. ak
kor még nem em lítettem a fo
lyamatos víz, villany és aszta
los karbantartáshoz szükséges 
szerszámokat, takarítószereket, 
hajszárítót, 200 db függönyt, 
szemetes- és felmosóvödröt, a 
konyhaszekrényeket, a 4 fém 
kukát, és a büfé teljes beren
dezését. Ezen kívül fel kell 
újítani az elektromos hálóza
tot és az épületet ki kell fes
teni.

Ha a diákbizottság és a 
kollégium vezetése tudná, hogy 
pontosan milyen feladatokat 
kellene megoldani, hogy mi 
lesz az üzemeltetéssel, és 
van-e esély arra, hogy a kol
légium továbbra is az eddigi 
színvonalon működjön, akkor 
biztosan tudna segíteni. Ha 
végre leírva látnánk legalább 
egy elképzelést arról, hogy mi 
lesz, m ég'esetleg ötleteket is 
tudnánk adni. Nekünk senki 
nem szólt. Csak az a fontos, 
hogy hány forintot lehetne 
megspórolni. (Lehetne7) Az 
nem érdekes, hogy négyszáz 
ember hogyan vizsgázik, és 
hogyan lakik jövőre?

Frenyo Andrea 
nevelőtanár

Ez évben is Salgótarján 
adott otthont a fiatal közgaz
dászok táborának. A „Vállal
kozó társadalom ” címmel fém 
jelzett rendezvényen 250 köz
gazdász hallgatta az előadá
sokat, majd kérdezett, v itat
kozott az előadókkal.

A nyitó előadást Pozsgay 
Imre tarto tta Demokrácia és 
vállalkozás címmel.. Bevezető
jében beszélt a demokrácia és 
a gazdaság viszonyáról. A 
demokrácia egy humanizációs 
program, mely olyan emberi 
szükségleteket elégít ki, m e
lyek nélkül nem  lehet igazán 
működőképes a gazdaság sem. 
Magyarországon még nincs a 
XX. század Európájának meg
felelő szinten a demokrácia, 
de vannak, akiknek m ár ez is 
soknak tűnik. Sokan kérdezik 
azt is, hogy miért nem tesz- 
szük rendbe először a gazda
ságot? Aztán ráérünk gazda
gon m int luxust megélni a 
demokráciát. Az állam minisz
ter azonban leszögezte, hogy a 
gazdaság és demokrácia kap
csolatáról ez a lehető legha
misabb már-már babonának 
1 űnő felfogás. Külön-külön  
nem megy a két folyamat, a 
gazdaság birtokában nincs 
olyan eszköz, mellyel képes 
lenne önmagát rendbe tenni a 
politikai keretek változása 
nélkül. Bizonyítja ezt az is, 
hogy ha lenne ilyen eszköz,

Az egyetem aktuális problé
máinak felvázolásával nyitot
ta meg Csáki Csaba rektor az 
összoktatói értekezletet janu
ár 28-án. Az 1989-es egyetemi 
költségvetés az elmúlt év fe
szes gazdálkodásának folytatá
sára kényszerít. A kiadások 
oldalán 354 millió forint sze
repel, míg a bevételként 341 
millió forint minisztériumi 
juttatás. A különbözet saját 
bevételekből (térítéses képzés, 
a főépület hasznosítása, az

(Az oktatás innen a főépület
be, illetve a Veres Pálné u t
cai épületbe kerül át, a Rajk 
László Szakkollégium szintén a 
Veres Pálné utcába költözik, 
ahol kis ráfordítással végleges 
elhelyezést nyerhet.)

A z egyetem kiadói jogot ka
pott. Ennek kapcsán felvető
dik! a nyomda bővítésének 
szükségessége és az az igény, 
hogy az egyetem megkapja a 
Tankönyvkiadó Vállalat he
lyett a Közgáz tankönyveinek 
állami dotációját. A felsőokta
tási alapra benyújtott pályáza
tok alapján 1988-ban számí
tástechnikai, oktatástechnikai 
berendezéseket kapott intéz
ményünk, így például egy kor
szerű, svéd gyártmányú nyel
vi labor felszerelésre vár.

A  nemzetközi kapcsolatok 
terén 1989—90-ben a Soros 
Alapítvány segítségével 16—17 
oktató juthat 6— 10 hónapos 
ösztöndíjhoz. Egyetemközi kap
csolatok alapján 10 hallgató 
tanulhat az USA-ban és ki
épülőben van egy pekingi 
egyetemmel is az oktatócsere 
(egyelőre 1 tanárunk ju to tt el 
így Kínába). ,

akkor m ár 15-20 évvel ezelőtt 
is sikerült volna a gazdasági 
rendteremtés. A gazdaság leg
nagyobb baja az, hogy a gaz
daságon kívüli kényszereknek 
olyan szisztematikus rendje 
alakult ki körülötte az azt 
mozgató politika jegyében, 
hogy előbb ezeket a bürokra
tikus koordináció által mozga
to tt akadályokat, dezintegráló 
és atomizáló erőket kell levá
lasztani és organikus integrá
ciókat kell létrehozni a gaz
daságban, a társadalomban és 
a politikában egyaránt.

A lépés sora 
a politikán van,

de ez nem azt jelenti, hogy a 
gazdasági reform háttérbe 
szorult volna. Pozsgay Imre 
elmondta, hogy véleménye 
szerint csak a politikai moz
gástér és szerkezet újjáalkotá- 
sa terem thet olyan társadalmi 
és vele gazdasági viszonyokat, 
melyek közepette a gazdaság 
szám ára lehetővé válik a tör
ténelmileg egyedül eredmé
nyesnek bizonyuló integráció
nak, a piacnak a szerepe. A 
piac szerepén keresztül válik 
lehetővé egy olyan mozgástér 
kialakítása, amelyben az erő
forrásokat érdemes feltárni, 
m ert nem pazarló módon, 
vagy legalábbis nem a hiány

Economi.xszal közösen létreho
zandó innovációs park stb.), 
valam int szigorú takarékos
sággal kell előteremteni.

A  rekonstrukció keretében 
1989-ben elkészül a főépületben 
a díszterem és az ifjúsági klubi 
rendelkezésre áll a pénz a K ini
zsi utcai két tornaterem fe l
újítására (ugyanakkor még 
nem lezárt a vita a Műszaki 
Egyetemmel a hasznosítást il
letően). 40 millió forintos be
ruházással

Az oktatási reform idei fel
adatainak taglalásával tért át 
mondandója másik fő kérdés
körére a rektor. A felsőbb év
folyamok, a tanárképzés — 
esetleg nyelvtanárképzés — és 
a szervezeti átalakítás problé
mái adják fel az egyetem ok
tatói, diákjai számára a re
form idei leckéjét. Vázolta a 
szervezeti átalakítás terveinek 
fejlődését, jelezve, hogy az 
egyetem közvéleményének 
meghallgatása után a szerve
zeti átalakítás egy rövid, az 
egyetemen kialakult konszen
zust kifejező változata kerül a 
február 16-i egyetemi tanács 
elé. Ha ez elfogadtatik, akkor 
a minisztériumi jóváhagyás és 
a karok, tanszékek új, konkrét 
elrendezésének kidolgozása 
után július 1-jén új szervezete 
lehet az egyetemnek. Csáki 
Csaba itt em lítette meg — 
utalva egy esetleg félreérthető 
rádiónyilatkozatára —, hogy az 
egyetemi reform kulcskérdésé
nek a személyi feltételek meg
létét tekinti. Ha valami aggo
dalomra ad okot ezen a téren, 
akkor az nem az, hogy az

gazdálkodáséhoz hasonló pa
zarló mértékben használják 
föl. Ma m ár új erőforrás. 
csak a társadalomban létezik. 
Hiszen az elmúlt korszak pa
rancsára fe léltünk minden lé
nyeges felhasználható erőfor
rást. Feléltük az élőmunkát, 
az erőforrásokat, az infra
struktúrát, és mikor közvet
lenül hatni kezdett a politi
kailag oly fontos életszínvo
nalra, az adósság csapdájába 
lépve feléltük a hitelforrások 
eszközét is. Miközben szolgál
juk  ezt a h itelt még jó pár 
évig, újabb forrásokért ismét 
befelé kell fordulni. És ez a 
forrás m ár nem lehet az ele
ven munka absztrakt formája; 
csak személyiségek, vállalkozó 
személyiségek lehetnek az ala
nyai. Ehhez pedig az adott 
politikai intézmények és kö
rülmények alkalm atlanok. Az 
állam m iniszter leszögezte, nem  
a szocializmus eszméje és nem  
annak alapprogramja vallott 
csődöt, hanem  annak megva
lósítására alkalm azott kezdeti 
és kezdetleges forma, am it 
manapság sz tá lin i' szerkezet
nek is szoktak nevezni,, amely 
egyfajta állam tulajdoni kény
szer alapján képzelte el a fel
halmozást, a modernizációt és 
a felzárkózást is.

A párttal • kapcsolatban 
Pozsgay Imre elmondta, hogy 
az MSZMP nem maradhat

beszélt:
„Az új rendszer — bár el

térő mértékben — minden 
tanszékünk számára szokatlan, 
újszerű feladatokat jelentett. 
A legtöbb esetben hiányzott a 
kellő tapasztalat, hiányzott az 
ilyen jellegű számonkérés meg
tervezésének és lebonyolításá
nak a «kultúrája», s egyes 
esetekben (gazdaságtörténet, 
filozófia) a tanszékek «lelki
leg és fizikailag» (személyi ál
lományukat tekintve) sem vol
tak kellően felkészülve  az új 
feladatokra. Bonyolította a 
helyzetet az is, hogy tanszé
keink többsége új tematika, új 
vagy átmeneti tananyag alap
já t oktatott (...).

A diákok számára is új ez 
a rendszer, de persze egy el
sőéves diák számára mindig is 
az lesz. Külön nehezítette — 
vagy talán éppen javítottál?) 
— az idén a helyzetet az a 
tény, hogy a felsőbb évesek 
számára az új rendszer telje
sen idegen (sőt igen gyakran 
tapasztalom ; felfoghatatlan és 
.érthetetlen) volt. ezért a szo
kásos «tájékoztató», tehát az 
elsősöknek a felsősök általi 
felkészítése, tanácsokkal való 
ellátása valójában hiányzott. 
Így az elsőévesek «magukra 
voltak hagyatva», nekik kell 
saját maguk számára kitapasz
talni a rendszert, nem egy 
esetben egy-két keményebb po
fon árán. ■ Sokan nem vették

meg egy hatalomvédő reflex 
mechanizmusában. Ha ezt a 
tételt elfogadjuk, akkor nem  
lehet idegen az MSZMP-től az 
alkotmányos, jogállami, plurá
lis berendezkedésre való tö
rekvés sem. És ennek nem 
szabad múló taktikai megfon
tolásnak lennie. Stratégiai cse
lekvés kell hogy legyen ez a 
párt számára éppúgy, m int a 
vele partnerségben vagy el
lenzékben lévő erők számára. 
A konkrét teendők közül el
sősorban az új alkotmány ké
szítésének meggyorsítására 
hívta fel a figyelmet az elő
adó. Leszögezte, hogy az em
beri jogokat szabályozó ren
delkezéseknek — ide tartozik 
az egyesülési, gyülekezési jog 
és a szólás szabadsága is — 
nem az alkotmányhoz kell 
igazodniuk, hanem éppen for
dítva. A hazánkban e téren 
még meglévő ellentmondá
sokra egy példán keresztül 
hívta fel a figyelmet. Magyar- 
országon a tájékoztatáspoliti
kái rendelkezések a vállala
toknak tájékoztatási kötele
zettséget írnak elő. A fejlett 
demokráciákban a vállalati ti
tok éppoly védelemben része
sül, m int például a magánla
kás. A vállalat maga dönti 
el, miről ad tájékoztatást és 
miről nem. Ennek okát

(Folytatás a 2. oldalon.)

ugyanis komolyan az idejeko
rán elhangzó tanácsokat-fi- 
gyelmeztetéseket, hogy itt csak 
az számíthat könnyű boldogu
lásra, aki tervszerűen, beosz
tással, folyamatosan tanul, 
felkészül a félévközi és a fél
évi vizsgákra. ( ...)

Feltétlenül meg kell em líte
nünk azt is, hogy az új rend
szer szokatlansága és m indany- 
nyiunk tapasztalatlansága ese
tenként információs, értelme
zési zavarokat is okozott. Ez 
részben a központi instrukciók 
félreérthetőségéből vagy hiá
nyos tervezésből, részben kife
jezetten egyes diákok és taná
rok fegyelmezetlenségéből, fe 
lületességéből fakadt. Mind
ezek m iatt kisebb menet köz
beni korrekciókra volt szükség. 
A  változtatások során a vezér
elvünk az volt. hogy a bizony
talanságok m iatt még csak vé
letlenül se sérüljenek alapve
tő hallgatói érdekek, az, hogy 
a reform első diákévfolyama  
megfelelő védettséget élvezzen. 
Em iatt az első félévben a kí
vánatosnál engedékenyebbek, 
liberálisabbak voltunk, de el
tökélt szándékunk, hogv a jö
vőben a meghirdetett feltéte
lek és időpontok betartatásá
ban (s esetenként az osztályo
zásban is) szigorítani fogunk, 
mert a hallgatói fegyelmezet
lenség és nemtörődömség — 
tisztelet a nagyszámú kivétel-

(Folytatás a 7. oldalon.)

„Engedékenyebbek,
liberálisabbak voltunk • •

Összoktatói értekezlet

n

egyetem nem rendelkezik kel- pacitás nem a reform ügyét, 
lő szellemi kapacitással e hanem az oktatók megélheté- 
munka elvégzéséhez, hanem az, sét kénytelen szolgálni. 
hogy az ismert anyagi félté- Ezután Zalai Ernő rektorhe- 
telek miatt ez a szellemi ka- lyettes

az első évfolyam első 
félévének tapasztalatairól

megkezdődik a Makarenko utcai 
épület felújítása.



„Az MSZMP nem maradhat meg
egy hataiomvédő reflex mechanizmusában"

(Folytatás az 1. oldalról)

Pozsgav Im re abban látja, 
hogy m ivel nálunk nincs meg 
a politika nyilvánossága, így 
ezt a nyilvánosságot áttették  
egy más szférába, ahol 
anarchisztikus folyamatokat 
indított el. Ha az emberek 
nem  kapják meg a szabadsá
got a társadalmi életben, ak
kor ezt máshol veszik vissza, 
például a termelésben. Ezért 
nem integrálható bürokratiku
sán a gazdaság. A legliberáli- 
sabb társadalm akban a leg
keményebb a term elési fegye
lem. M arx a  piacot anarchisz
tikus jelenségnek tarto tta, de 
ő még nem tudta, hogy a  bü
rokratikus állami irányítás 
milyen anarchiát jelent — fe
jezte be előadását Pozsgay 
Imre.

Az előadást követő kérdé
sekre adott válaszok közül fi
gyelmet érdemel az MSZMP 

. defenzív helyzetére, az ideoló
giára és a személyes politikai 
hitvallására vonatkozó. Pozs
gay Imre leszögezte, hogy nem 
ideológiaellenes, csak azon 
ideológia ellen lép fel, mely 
nem a valóságos viszonyok 
m ellett és nem azok kifejező
désére, hanem egy utópisz
tikus program társadalmi k i
kényszerítésére és legitimáci
ós alapra képződik. A  legiti
mációnak nem az ideológiá
ban kell létrejönnie.

A marxizmusra nagyabb 
csapást senki 
írem m érhetett

Volna, m int az az oktatási 
szisztéma, melyben kényszer-, 
ismertté, dogmatikus doktrí
nává tették, kiölve a lényegét 
a kriticizmusát. és történetisé
gét, valamint az önmeghala
dás lehetőségét és képességét. 
A személyes szerepére vonat
kozó kérdés kapcsán elmond
ta, hogy reméli, olyan politi
kai küzdőtér fog kialakulni, 
ahol a személyes megmérette- 

>Tiésbe a politika etikája is be
letartozik. Eddig a politikuso- 

s kon nem  politikai. Hanem hi
vatalnoki' erényekét ' kértek  
számon. Nem azt kérték szá
mon, hogy képes-e á  meggyő
ződéséért akár egzisztenciája 
kockáztatásával is harcolni, 
hanem  képes-e meggyőződése 
ellenére is m indent végrehaj
tani. A z erőszak alkalm azásá
ról elmondta, hogy ma m ár 
ez az európai illendőség kö
rén kívül esik, zavarná a 
nagyhatalmak megegyezését, 
de nem is célszerű. „Az utcát 
k i lehet takarítani szuronyok
kal, de a fejekben nem  lehet 
rendet tenni’’. Ezzel kapcso
latban utalt az előadó Len

gyelország példájára, hiszen 
ott vannak m intha nem is lett
volna 81. Ú jra asztalhoz kell 
ülni, és a lengyel konszolidá
ciót le kell zárni.

Véget kell vetni az egyedi 
beavatkozások 
gyakorlatának

A következő előadó Csáki 
Csaba volt, aki Vállalkozás és 
a magyar gazdaság ' jövője 
címmel tartott előadást. El
mondta, hogy a Központi Bi
zottság ’88. nyarán egy bizott
ságot hozott létre a m últ ér
tékelésére és a pártprogram

M a r x  n em  tu d ta : a  b ü r o k r a ti
k u s  ir á n y ítá s  a n a r c h iá t  je le n t .

felülvizsgálatára. Ennek a b i
zottságnak 3 albizottsága van, 
melyből az egyik feladata egy 
új gazdasági kép kialakítása, 
egy új modell alkotása. Az 
albizottság m unkájának eddigi 
eredményeit ism ertette Csáki 
Csaba. Bevezetésként az el
m últ 30-35 év gazdasági jel
lemzőit tekintette át az elő
adó. Elmondta, hogy:

1. a célok nem állták ki az 
idő próbáját. Az erőltetett ne
hézipari fejlesztés nem bizo
nyult .a  magyar ^ajátosságok-

1 íiáiK rriégfeMőnek; Á ’ké t füg
getlen gazdasági világrendszer 
feltételezése is ham isnak bi
zonyult; Nem vált be a nem 
zetközi gazdasági integrációval 
kapcsolatos felfogásunk sem, 
ahol tervszámok egyeztetése 
szerepelt valóságos árumozgá
sok helyett.

2. Súlyosnak bizonyultak a 
gazdasági mechanizmus hibái 
is. Ennek fő jellemzői, hogy 
pazarló, innovációs- és fejlődés
ellenes kockázatmentességre 
törekszik, alkalmazkodáskép
telen.

A gazdaságpolitika fő h i
báinak az eladósodást, az

energiaszektor egyoldalú fe j
lesztését, az in frastruktúra el
hanyagolását tartotta.

Az összefoglaló u tán  Csáki 
Csaba ism ertette az albizott
ság azon véleményét, mely 
szerint egy új modell kialakí
tására van szükség. Nem elég 
a 60-as évek végétől kezdődő 
reformok folytatása, melyek 
ugyanazon sztálini modell ja 
vítgatását, a tervek prioritá
sának megőrzését szolgálták. 
A modellváltás azonban felve
ti azt a kérdést, hogy m it is 
tekintünk a Szocializmus jel
lemzőinek és m it nem. Ma még 
gyakran a sztálini modell egyes 
jellemzőit kérjük számon,

„M eg  k e l l  fo r d u ln ia  a  t e r v 
p ia c  p r io r itá sn a k .”

m int a szocializmus meghatá
rozó jegyeit. Az előadó töb
bek között beszélt a tulajdon- 
és érdekviszonyok radikális 
átalakításának szükségességé
ről. Ennek kapcsán két fe l
adatot ha tározott, meg. Egyik 
a társadalmi tulajdon m űkö
dőképessé tétele, a másik az 
egyéni és magántulajdon 
egyenjogúsítása. Ennek fő fel
tétele az, hogy a form ák m i
nősítését csak a gazdaságos
ság alapján szabad megtenni, 
nem jelenthetjük ki, h o g y a z  
egyik magásabb' rendű m int a 
másik. Manapság sokat beszé
lünk a társadalmi tulajdon és 
a magántulajdon arányáról. 
Az albizottság véleménye az, 
hogy a szocializmus jellemzője 
a társadalmi tulajdon megha
tározó szerepe az alapvető ter
melési eszközök hasznosításá
ban, de ennek arányát nem  
írhatja le semm ilyen százalék- 
arány. Az új modell rendező
elvének a piacgazdaságot kell 
tekinteni. Meg kell fordulni a 
terv—piac prioritásnak, hiszen 
a fogyasztó igénye megalapo
zottabb, m int a hivatalé. De

nemcsak az áruk, hanem a 
pénz és a termelési tényezők 
piacát is meg kell teremteni. 
Nyilvánvaló az is, hogy a piac 
keményedő követelményeket, 
és ezzel együtt a társadalmi 
feszültségek erősödését is je
lenti. Ezért mellette szükséges 
egy erős társadalm i kontroll 
és egy hatékony szociális vé
dőháló megléte is. Piaci koor
dináció esetén megváltozik az 
állam szerepe is. A gazdasá
got normatívakkal, piaci esz
közökkel kell irányítania, vé
get kell vetni az egyedi be
avatkozások gyakorlatának. ,A 
piaci elosztási rendszer követ
keztében növekszenek a jöve
delemkülönbségek is. Az ed
digi beidegződésekkel szemben 
a legnehezebb lesz talán azt 
elfogadni, hogy szükségszerű 
a tőkejövedelm ek legalizálása. 
Az ilyen módon szerzett, ed
dig m unkanélküli jövedelem
nek tekintett, bevételek szük
ségesek ahhoz, hogy a gazdál
kodók pénzüket minél haté
konyabb módon használják 
fel. Szükséges a „csak azt le
het elosztani, am it megtermel
tünk” elvének megfordulása 
is, mely szerint

csak azt termeljük meg, 
amit el is oszthatunk,

am it érdemes megtermelni. Az 
új modellben szükségszerű egy 
új szociálpolitika kialakítása 
is. Kiindulótétele pedig csak 
az lehet, hogy a gazdaságot és 
a szociálpolitikát szét kell vá
lasztani. Csáki Csaba vélemé
nye szerint egy magát kom 
m unistának valló párt a m un
kához való jog feladását nem  
vállalhatja fel. Ezért az új 
modell sem rendezkedhet be 
tartósan a munkanélküliség  
rendszerére. A  külgazdasági 
kapcsolatokat elemezve el
mondta, hogy a magyar gaz
daság jövőjét európai pers
pektívába kell - helyezni. Hi
szen ide tartozunk történelm i
leg és kulturálisan is, és in
nen várhatjuk a technikai 
megújuláshoz szükséges im
pulzusokat is. Ennek alapján 
szükséges felülvizsgálni az 
európai közösséggel kialakított 
viszonyunkat, és m indenkép
pen a kapcsolatok szorosabbra 
fűzése irányába kell töreked
nünk, Emellett építenünk 
kell a kialakult kapcsolata
inkra is, de le kell számol
nunk minden illúzióval.

A konferencián előadást ta r
tott még Gábor András, a 
Magyar Gazdasági Kamara 
elnöke, valam int Vissi Ferenc, 
az Országos Árhivatal elnök- 
helyettese is.

K u ta ssy  Jen ő

FELHÍVÁS
az MSZMP KB tagjaihoz

A  N é p g az d a sá g te rv e zé s i In té z e t  p a r tc s o p o r t ja  a lá írá s g y ű jté s i  a k 
c ió t k e z d e m é n y e z e tt a  so ro n  k ö v e tk e ző  K B -iilé sek  b e fo ly á so lá s á ra . 
F e ls z ó l íto ttá k  az  eg y e tem  p á r t ta g ja i t ,  h o g y  a m e n n y ib e n  e g y e té r te n e k  
fe lh ív á s u k  szö v eg év el, m é g  a  f e b ru á r  10-ét m eg e lő ző  h é t e le jé n  ig a 
z o ljá k  ez t a lá írá s u k k a l,  h o g y  a  fe lh ív á s  és  a z  a lá írá s o k  id e jé b e n  el
ju th a s s a n a k  a  KB tag ja ih o z .

A  fe lh ív á s  szö v eg e :

„Megdöbbenéssel észleljük, hogy miközben hazánk a gaz
dasági és társadalm i összeomlás határán van, s a kilábalásnak 
egy nemzeti egység megteremtésével lehet esélye, amelyet 
egyedül csak egy egységes és szilárd, a sztálini—brezsnyevi 
korszakkal határozottan és egyértelműen szakító MSZMP 
hozhatna létre, őszintén vállalva a hatalom megosztását az 
alternatív politikai szerveződésekkel, ebben a súlyos helyzet
ben a párt legfelsőbb szintjein hatalm i és klikkharcok foly
nak, s ismét fennáll a veszélye annak, hogy az előrehozott 
KB-ülésen sorsdöntő, életünket hosszú időre meghatározó dön
tések születnek, a párt,tagság széles körei véleményének meg
hallgatása nélkül.

Követeljük a  pártegység helyreállításét, a sztálini— 
brezsnyevi korszakkal szakítani nem akarók hatalomból való 
távozását. Ügy véljük, hogy az 1956-os események felülvizs
gálata nélkül új nemzeti kiegyezés nem születhet meg, s ezért 
nem tű r halasztást. Meggyőződésünk, hogy párttagjaink és a  
nemzet döntő többsége az 1956-os esemenyek egyoldalú el
lenforradalmi beállítását a nemzeti önérzetet sértő megbélyeg
zésnek tekinti, s egyetért abban, hogy a terror eszközeit alkal
mazó ellenforradalmi csoportok működése ellenére 1956 októ
beréiben alapvetően egy elemi erejű népfelkelés bontakozott 
ki. De hangsúlyozzuk, hogy ennek megítélése nem az egyes 
alapszervektől, de nem is az MSZMP KB-tól függ, hanem 
elsősorban a tudományok objektív módszereivel vizsgálandó 
történészek feladata. Ezzel együtt úgy véljük, hogy az 
MSZMP-nek is határozottan állást kell foglalnia ebben a kér
désben a politika síkján, s ezt az állásfoglalását a párttagság 
egészének véleményére alapozva kell kialakítania.

Az MSZMP KB soron következő ülései történelmi jelentő
ségűnek ígérkeznek, s ezúton kívánjuk felszólítani minden 
tagját arra, hogy állásfoglalását az országért érzett legnagyobb 
felelősség tudatában és a  párttagokkal egyeztetve alakítsa ki.”

★
Néhány nap alatt 50 támo- össze. A pártcsoport február 

gató, 2 ellenző és néhány ta r- 8-án elküldte a dokumentu- 
tózkodást kifejező aláírás gyűlt mot a KB címére.

Egyesületté alakul a BAL
Februárban kívánja össze

hívni alakuló közgyűlését a 
Baloldali A lternatíva Egyesü
lés. A leendő egyesület — 
amely azoknak a magyar és 
nemzetközi, népmozgalmi és 
munkásmozgalmi törekvések
nek a folytatója kíván lenni, 
amelyek korábbi történelmi 
korszakokban felléptek a kul
turális, politikai, gazdasági 
előjogok, egyenlőtlenségek és 
egyéb korlátozások ellen —

nyilvános vitasorozaton ki
alakított platform  alapján kí
vánja létrehozni szervezeteit. 
A BAL előkészítő bizottságá
nak tájékoztatása szerint mos
tanáig több, m int háromszá
zan jelezték érdeklődésüket 
Budapestről és vidékről az 
egyesület létrehozása iránt. Az 
egyesülés szervezését tavaly 
szeptember végén jelentették 
be egy. a Ráday utcai kol
légiumban tartott gyűlésen.

Tanulmányi versenyeredm ény
A számviteli tanszék 1988. 

évre meghirdetett tanulmányi 
versenye a tanszéki bírálóbi
zottság javaslata alapján a2 

alábbi eredménnyel zárult: I. 
helyezett: Bosnyák János IIL 
évf. tanár „B” szak, II. helye
zett: Gulyás Valéria III. é v i 
ipar szak, III. helyezett Né
meth Ildikó III. évf. tanár 
„B” szak megosztva Raduka 
Éva III. évf. áruforgalmi szak. 
A győztesek pénzjutalomban

részesültek. Az I. helyezett 
kétezer forint, a II. helyezett 
1500 forint és a III. helyezett 
megosztva 500-500 forint ju 
talomban részesült.

A szakszámviteli kollokvium 
eredményét a m eghirdetett 
feltételeknek megíeleleőn — a 
jelesektől és elégtelenektől el
tekintve egy jeggyel felemel
tük.

B a r icz  R ezső  
ta n sz é k v e z e tő  

e g y e te m i d o c e n s

Izraeli lá to g a tá s
A z  utazás előzményét egy

részről Csáki Csaba 1988. nyá
ri izraeli látogatása, másrész
ről Hillmann és Schnytzer Bar 
lián  egyetemi professzorok 
1988. novemberi magyarorszá
gi látogatása képezte. A mi 
utazásunk céljai között a m a
gyar gazdasági és politikai 
helyzet külföldi megismerteté
sén túl annak felmérése volt, 
hogy milyen területeken és 
milyen jellegű együttműködés 
kialakítására nyílhat lehető
ség egyetemeink között.

Házigazdánk a  Bar lián

Egyetem, közelebbről annak 
Társadalomtudományi kara ■ 
volt. Az utazásunkra 1989. ja 
nuár 4—13. között került sor. 
Izraeli tartózkodásunk nyolc 
napja a latt a programunkban 
az egyetemen kívül egy ki- 
buc (Má’agan) és egy ipari 
létesítmény (Dead Sea Works) 
meglátogatása, valm aint a mi
niszterelnök gazdasági tanács
adójával (Amos Rubin) való 
konzultáció szerepe t.

A Bar lián  egy vallásos, 
konzervatív egyetem, minden 
oda beiratkozó hallgatónak

A  K ő T em p lo m a  J e ru zsá le m  ó v á ro sá n a k  arab  n e g y e d é b e n

tem jelenlegi rektora Ernest 
Kraus, szociológiaprofesszor, 
magyar származású (angliai 
kitérővel).

Az egyetemen előadásainkat 
(a magyar gazdasági reform 
és külkereskedelem) nagy fo
kú érdeklődés k ísé ’te (25-30 
főnyi hallgatóság). A kérdé
sekből és más beszélgetésekből 
az derült ki, hogy a magyar 
gazdaságra és társadalom ra 
vonatkozó ismeretek szintje 
igen alacsony, ezér; kapcso
lataink bővítésének egyik elő
feltétele ennek az ism erethi
ánynak az enyhítése. Ami az 
egyetemközi kapcsolatokat il
leti, viszonylag kevés közvet
len érdeklődés volt tapasztal

ható. Mint m ár említettük, a 
hagyományos kapcsolatokban 
első helyen az USA, közgaz
dasági területen pedig Chica
go és Cambridge (MII, Har
vard) áll, s ez jelentősen meg
határozza a szakmai érdeklő
dést. A fentebb em lített há
rom területen (közgazdaság, 
pszichológia és szociológia) 
azonban kapcsolatok kialakí
tása lehetséges, van néhány 
érdeklődő, többek között a 
rektor maga is," aki jelezte, 
ho^y szívesen ellátogatna Ma
gyarországra. Egy laza keret- 
szerződés, évi 3-4 hetes cse
rekerettel látszik kívánatos
nak és megvalósíthatónak (a 
3-4 hetet nem kell feltétle
nül s minden évben kihasz
nálni).

A Má’agan kibucban (Gene- 
zareti-tó) a házigazdánk Jona 
(Gyula) Rosen volt. Az 1949- 
ben szervezett kibuc alapító 
tagjai többségükben az erdé
lyi cionista ifjúsági mozgalom
ból verbuválódtak. Az idő
sebb generációból még ma is 
többen és kiválóan beszélnek 
magyarul. A kibucok többsége 
nem annyira vallásos, mint 
inkább szocialisztikus-kollek- 
tivista eszméket követ, s tag
jai igen magas műveltségűek. 
Ez mutatkozik meg kiváló ter
melési eredményeikben (pl. 
7—8000 literes átlagos tejho
zam!). Véleményünk szerint 
kívánatos és hasznos lenne 
bátorítani és kezdeményezni 
azt, hogy különösen a köz- 
gazdasági és mezőgazdasági 
egyetemek angolul tudó hall

gatói a nyugati egyetemisták
hoz hasonlóan nyáron kibu- 
cokban végzett munkagyakor
laton vegyenek részt.

A Holt Tengeri Művekben  
(Beer-Sheva, Sdom) Dr. Itzhak 
Goldberg gazdasági igazgató 
adott számunkra tájékoztatást. 
Az állami vállalat kálisót, 
foszfátot és azok vegyületeit 
gyártja. A világ egyik legna
gyobb ilyen üzeme, term ékei
nek többségét világszerte ex
portálja. Bem utatták nekünk 
a vállalat különböző részegy
ségeit. (Beer-Shevában is mű
ködik, a Ben Gurion Egye
tem.)

Jeruzsálemben a m iniszter- 
elnök gazdasági tanácsadójá
val, Amos Rubinnal folytatott 
konzultációnk tárgyszerű és 
szívélyes légkörben zajlott. Itt 
is kiderült, hogy az izraeli és 
a magyar gazdaság sok tekin
tetben hasonló problémákkal 
küzd túlbiztosított m unkahe
lyek. strukturális alkalm azko
dás nehézsége, a versenypiac 
intézményeinek kialakulatlan
sága stb.) Az izraeli gazdaság 
több tekintetben előttünk jár 
bizonyos kísérletekben, s azok 
negatív és pozitív tapasztala
taiból egyaránt lehet tanul
nunk.

összességében az út hasznos 
és sikeres volt. A Bar lián 
Egyetem rektora levélben fe
jezte ki megelégedettségét és 
azt az óhaját, hogy egyete
meink között valamilyen for
mában együttműködési megál
lapodást kössünk.

Tóth Tamás 
Zalai Ernő

i

A Kolt-tenger
F o tó k :  R ó zsa  G áb or

J eru zsá lem  ó v á ro sa  az  o la jfá k  
b e g y é rő l

megadott óraszámban judaisz- 
tikát is kell tanulnia. Számos 
fakultáson, különböző szako
kon folyik oktatás, lényegé
ben az am erikai rendszer szel
lemében. Egyetemünk szem
pontjából a közgazdasági, 
pszichológiai és szociológiai 
területek tarthatnak érdeklő
désre számot. Ügy tűnt, hogy 
mindhárom területen színvo
nalas oktatás és kutatás folyik, 
részben annak következtében, 
hogy az izraeli egyetemek 
gyakorlatilag az amerikai 
egyetemek „fiókintézeteinek” 
tekinthetők. A professzorok 
alapvető célja rövidebb vagy 
hosszabb idejű amerikai egye
temi vendégoktatás. Az egye-



Kéne m ár 
egy menedzser

A költségvetés egyike a re 
form ra leginkább rászoruló 
intézményeknek, ez ma már 
evidens. S az is, hogy e téren 
a radikális változások még 
váratnak magukra. A költség
vetést minden érdekcsoport 
ostromolja, mindegyik egyre 
többet akar szakítani belőle, 
de az alkudozás, a kijárás al
kalmi lehet csak, mivel nincs 
nyilvános, társadalmilag elfo
gadott preferenciasorrendje az 
igényeknek. A költségvetés 
szerkezete alapvetően válto
zatlan évtizedek óta, miköz
ben egyrészt túl sok pénz 
megy át a költségvetésen, 
másrészt túl kevés, s egyre 
kevesebb szolgáltatást nyújt 
az állam, egyre több társadal
mi ju ttatást adott föl, úgy tű 
n ik  végérvényesen. Ami pedig 
a  költségvetésben szereplő 
pénzek elköltésének hatékony
ságát illeti, az legalább olyan 
problematikus, m int a terme
lés hatékonysága.

— Pedig ez éppúgy eleme a 
társadalmi közérzetnek, mint 
az árszínvonal-emelkedés — 
mondja Reszegi László m in t
egy válaszul arra a kérdésre, 
m iért foglalkoztatják a költ
ségvetési problémák.

— Különösen igaz ez az 
egyetemeken — folytatja — 
ahol 1988-ban sztrájkokkal is 
próbálták a kialakult helyzet 
változását elérni, ám a kívánt 
radikális fordulatot ez sem 
tudta kikényszeríteni. Az egye
temeknek reálértékben egy
re kevesebb pénz ju to tt a 
költségvetésből, s 1983 akciói 
is csupán annyit értek el, 
hogy a csökkenés üteme csök
kent. Hozzá kell ehhez tenni, 
hogy a kapott összeg elkölté
sében idén van a legnagyobb 
szabadságunk, mivel megszűnt 
a pénzek pántlikázása, azaz 
elköltési utasítással való pá
rosítása. Paradox a helyzet, 
mivel ez akkor következett be, 
am ikor a szabadsággal a sze
génység m iatt gyakorlatilag 
nem tudnak már élni az 
egyetemen. Ám még ezen be
lül is volna mozgástér, ha a 
bázisszemlélet, a rubrikámként! 
tervezés és más elavult ele
mek végleg kimúlnának, és 
megtörténne az egyetem funk
cióinak s azok költségvonza
tainak elemzése.

— Azaz a költségvetési in 
tézm ények gazdálkodása is re
formra szorul, nem  csak az 
állami költségvetés.

— Igen, az egyetemek ese
tében elérkezett az idő, ami
kor az intézmények léte, a 
képzés minősége, az eszközök 
működtetése csorbát szenved 
a pénzhiány miatt, amikor te
hát fel kell tenni az alapkér
déseket: az állam nak el kell 
döntenie, fönn tud ja vagy 
fönn akarja-e tartani a fel
sőfokú alapoktatás ingyenes
ségét. Ha igen, a bázisszemlé
letű tervezésről sürgősen át 
kell térni a feladatok tényle
ges finanszírozására. Ha nem, 
akkor ennek le kell vonni a 
következményeit minden in
tézménynél. Igen jellemző, 
hogy pillanatnyilag az egye
temek gazdasági főigazgatói 
felügyeleti típusú beszámolás
sal tartoznak (azaz felelősség
re lehet őket vonni, ha a 
könyvelés nem stimmel), de 
működtetési felelősségük nincs 
(azaz, azért nem felelősek, ha 
m ondjuk szeptembertől nincs 
miből fizetni a számlákat). 
Ugyanakkor rengeteg a fölös
leges kötöttség, az egyetemi 
költségvetés például 17 táb
lázatban tervezi a béreket 
és 27-ben az egyebeket.

— Ismered a Közgáz ’89-es 
költségvetését. Reális veszély, 
hogy idén csődbe megy az 
egyetem?

— Például víz- és csatorna
díjakra a tavalyi 2,8 millió 
helyett 3,2 milliót terveztek. 
Ez azt jelenti, hogy ha igazak 
a hírek a díjemelés m értéké
ről, akkor sokkal kevesebb 
vizet lehet m ajd használni az 
egyetemi épületekben, kollé
giumokban. Idénre nincs pél
dául egyetlen fillér sem jegy
zetkiadásra. A könyvtár költ
ségvetése nőtt szinte a leg
jobban 9-ről 12,5 millióra, de 
a lapáremeléseket a forintle
értékeléseket figyelembe véve 
azon kell gondolkodni, m it le
het megtartani az eddigi ren
delésekből. Irodaszerre idén 
nominálszinten is egynegyed
del kevesebb jut, m int tavaly.
S akkor még nem beszéltünk 
arról, hogy az új képzési rend 
sakkal több papírt fogyaszt a 
sok írásbeli vizsgafeladat 
miatt, arról, hogy a fejlettebb 
technika működtetéséhez több 
áram  kell, s nagyobb a kar
bantartási igény is. stb.

— Biztosan lehet valami 
mást is tenni, m int siránkoz
ni azon, hogy ez van.

— Az egyetemen a költség- 
gazdálkodás sok kívánnivalót 
hagy maga után és a nyilvá
nosságának növelése is indo>- 
kolt. N yilvántartás jellegű a 
gazdasági igazgatóság tényke
dése, a gazdálkodási elemek 
hiányoznak belőle. Jellemző, 
hogy az egyetemi bevételek a 
hallgatói befizetésekkel együtt 
is, a költségek 4 százalékát 
teszik ki, a többi a költségve
tés szeszélyétől függő ado
mány. Ezen mindenképpen 
változtatni kell. De még ilyen 
körülmények között is lehetne 
sokmindent csinálni. Például: 
az egyetem külső takarítóknak 
5,6 millió forint kifizetését 
tervezte, ebből például az ab
lakmosók esetében 200-300 
forintos órabéreket lehet visz- 
szaszámítani, nem érné meg 
önálló és önálló érdekeltségű 
gazdálkodási kisszervezetat 
csinálni erre? Vagy: nem le
hetne nyereségérdekeltté ten
ni a mérnök- és jogász-köz
gazdász képzést, a kollégiumok 
nyári hasznosítását, a dok- 
torik megszerzését, a nyom
dai szolgáltatásokat, a terem- 
kiadásit? Van sok homályos 
pont is: például a jogász- 
mérnök-közgazdász képzés bér
költsége 2 millió 189 ezer fo
rint. Nem tudni ezzel mi lesz, 
m ert az előadóknak kifizetett 
pénzek összessége ennek töre
dékét sem teszi ki stb. Jelen
leg nem ism ert az sem, hogy 
az egyes tanszékek működte
tése mibe kerül. Jelenleg az 
oktatók tapasztalata az, hogy 
a gazdasági igazgatóság min
dig a számára legbiztonságo
sabb, megszokott intézési mó
dot választja, ami az oktatók 
számára egyben a legrosz- 
szabb, leghátrányosabb meg
oldás. Ezen is sürgősen változ
tatni kellene.

Talán elég nyilvánvaló az 
eddigiekből, hogy az egyetem
nek szüksége volna egy me
nedzserre, aki nem nyilván
tart. hanem gazdálkodik. Min
denképpen szükség van va
lakire, aki vállalkozó szellem
ben intézi az ügyeket, s aki 
döntésképes ezen a téren. 
Azaz pontosabban: aki alku
képes a központi költségvetés
sel, aki képes az egyetemi be
vételek növelésére (például 
üzleti vállalkozásban való 
részvétellel), aki kezeli az 
egyetemi alapítványokat, s aki 
irányítja és felügyeli az egye
tem gazdasági, műszaki egysé
geit.

S ha ez megvalósul, már 
csak egy lépésre lesz az egye
temi pénzügyek nyilvánossága 
és demokratikus ellenőrzés 
alá helyezése.

M. G.

„Csak remélni tudom, hogy a tudom ány 
és az értelmiség megfelelő szerepet kap” 

Interjú Berend T. Ivánnal
— Közelm últunk történeté

ben tucatszám találhatók te
hetséges, szorgalmas tudósok, 
akik valamilyen okból éve
ken át a szakmai, politikai 
élet perifériájára szorultak, 
vagy külföldre kényszerültek. 
Professzor úr a Közgazdaság- 
tudományi Egyetemen tanár
segédként kezdte, s ma a Ma
gyar Tudományos Akadémia  
elnöke. Kitérők, kényszerű  
szünetek nélküli nagy ívű pá
lya.

— Életutam  szerencsésen 
alakult. Az egyetemi évek 
számomra nagyon kemény és 
sikeres alapozást jelentettek. 
Egyetemi hallgatóként már az 
első évben határozott elkép
zeléseim voltak arról, hogy 
m it szeretnék tanulni, és ez 
nagy előnyt jelentett az indu
lásnál. Párhuzamosan végez
tem a Közgazdaságtudományi 
Egyetemet és a bölcsészkar,

Berend T. Iván 
még rektorként

történelem szakát. 1949 és 5.3 
között jártam  egyetemre, a 
magyarországi sztálinizmus 
idején. Bár

a felsőoktatás nem állt a 
helyzet magaslatán,

olyan egyéniségekkel találkoz
hattam , m int mesterem, Pach 
Zsigmond Pál, Nagy Tamás a 
politikai gazdaságtan, Markos 
György a gazdaságföldrajz és 
Péter György a statisztika 
oktatói. A többségben lévő 
alacsony színvonalú órákat 
pedig harmadévtől sikerült 
elkerülnöm: akkor m ár heti 
három napot az akkor meg
nyílt .vállalati levéltárakban 
töltöttünk kiváló barátommal 
— akivel azután egy életen 
á t együtt dolgoztunk — Ránki 
Györggyel. A  kutatóm unkába, 
már elsőéves hallgatóként be
kapcsolódtunk, és mire elvé
geztük az egyetemet, elkészült 
a magyar ipar 1900 és 1914 
közötti történetét elemző kö
tetünk. Az intenzív, önállóan 
alakított tanulás és kutatás 
évei persze sok szempontból 
hézagos szakmai műveltséget 
adhattak csak az adott kö
rülmények között. Már egye
temi tanársegédként, autodi
dakta módon, illetve esti 
egyetem en. tanultam  meg né
metül és angolul. A lapműve
ket, amelyeket az egyetemi 
évek alatt kellett volna elol
vasnunk, csak jóval végzés 
után ismertem meg, mikor 
1966—67-ben Ford-ösztöndí- 
jasként egy évet a New 
York-i Columbia egyetemen 
töltöttem. Szerencsés alkati 
adottságok is közrejátszottak 
abban, hogy viszonylag sok 
feladattal vagyok képes meg
birkózni : jól szervezem a 
munkámat, és mindig átdol
goztam a hétvégeket és a nya
rakat is. Ma is, számos egyéb 
elfoglaltságom .mellett tudok 
időt szakítani a kutatásra: a 
töredékidőket, egy-két szabad 
órát is ki tudom használni a 
munkára.

— Nemcsak az államosított 
magáncégek levéltáraiban ku 
tathatott elsők között, de ké
sőbb is elsőként nyert bepil
lantást olyan dokum entum ok
ba, melyek egészen addig zár
tak voltak. Honnan a hata
lomnak ez a bizalma ön 
iránt?

— Ezek a dokumentumok 
nem voltak zártak. Kutatható 
anyagok voltak, illetve éppen, 
hogy megnyíltak a kutatók 
előtt. 19S0-ban egy egyetemi 
határozat úgy rendelkezett, 
hogv a gazdaságtörténet tan
széknek tanítania kell az 
1945 utáni magyar gazdaság- 
történetet is. Mivel kutató

munkámban én jártam  legkö
zelebb ahhoz az időszakhoz, 
kézenfekvő volt, hogy én me
gyek a párttörténeti levéltár
ba, az 1945—49 majd 49—56 
közötti iratok tanulmányozá
sára. A nyolcvanas évek ele
jén megint elsőként je len t
keztem a hatvanas évek do
kum entum ainak kutatására, 
melyek szintén nem voltak 
zártak, de tény, hogy nem 
mindenki ju thato tt hozzá a 
legfontosabb iratokhoz. Ma
gam sem tudom, hogy azon
kívül am it láttam, m it re jt
hetnek még a levéltár pol
cai . . .

— Történészi munkájától el
térő jellegű, de. úgy tűnik, 
egyéniségétől nem  idegen az 
az oktatói és tudományszer
vező tevékenység, amit álta
lánoskari dékánként, majd 
hat éven át egyetemünk rek
toraként végzett. A  hetvenes 
évek elejének politikai lég
körében milyen céljai és ered
ményei voltak, m int rektor
nak?

— Bizonyos értelemben k i
térő volt az életemben az 
egyetemi vezetésben eltöltött

néhány év. Harmincöt éve 
oktatok az egyetemen, ezt na
gyon fontosnak tartottam , 
mindig szerettem és a magam 
számára is nagyon tanulsá
gosnak tartottam . A hat dé
káni év és különösen az 1973 
és 79 közötti két rektori pe
riódus azonban, úgy érzem, 
nem érte meg a belefektetett 
energiát. Nagyon sok m unká
val igen kis eredményeket si
került csak elérnem. Legfon
tosabb célom az egyetemi ok
tatás túlspecializált jellegé
nek egységesítése, és a szín
vonal növelése volt. Míg az 
egységesítés terén m unkatár
saimmal elértünk néhány fél
sikert, az oktatás színvonalá
nak emelése lényegében nem 
sikerült. Szerettem volna az 
oktatásba olyan kiváló tudó
sokat bevonni, m int például 
Ausch Sándor. Augusztinovics 
Mária, Kom ái János és má
sok. Ma már nehéz megérte
ni az akkori egyetemi viszo
nyokat: a közéletre és a dön
tések jelentős részére egy 
konzervatív doktriner oktatói 
mag nyomta rá a bélyegét. A 
társadalm i szervezetek és a 
tanszékek egy részének veze
tői pozíciójából idejétm últ 
ideologikus érvekre hivatkoz
va tám adtak minden meg
újulási törekvést. Így végül 
is nem sikerült az oktatói 
gárda felfrissítése, de többek 
között például az oktatók 
hallgatói véleményezését is 
megakadályozták, arra h ivat
kozva, hogy

nincs szükség elvhű 
tanárok lejáratására.

Az „elvhűség” ugyanakkor 
sokaknál felkészületlenséget, 
tájékozatlanságot takart. Rek
torként rendkívül sok konf
liktusom volt a IX. kerületi 
pártbizottsággal is, amely ak
koriban az egvetem politikai 
felügyeletét látta el: igvekez- 
tek mindenbe beleavatkozni, 
m indent előírni számunkra. 
Igazán csak az egyetem re
konstrukciójának elkezdése, a 
szükséges pénz előteremtése,

a színvonalas, nagyvonalú ter
vek elkészíttetése az, amire 
igazán büszke vagyok. Már 
rektorságom kezdetén köztu
dott volt, hogy az épület köz
művei és födémszerkezete tel
jesen tönkrementek, s voltak 
olyan szakértői vélemények, 
melyek szerint az épület élet- 
veszélyes. 1978-ban egyik reg
gel azzal fogadtak a m unka
társaim , hogy a földszinten 
egy folyosószakaszon leomlott 
a vakolat. Saját felelősségem
re két hétre bezárattam  az 
egyetemet: ilyen körülmények 
között nem folyhatott tovább 
az oktatás. Hosszú, nehéz 
egyezkedések után végül is 
az akkori Oktatási Miniszté
rium segítségével megkaptuk 
a Kinizsi utcai épületet a 
Műszaki Egyetemtől és a R á
day utcai kollégium is a 
miénk lett. Felújításuk és a 
könyvtár megépítése után — 
illetve részben azokkal egy idő
ben — megkezdődhetett a fő
épület rekonstrukciója. Nem 
gondoltam akkor, hogy közel 
tíz év kell a végső simítások 
elvégzéséhez... Nagyon örü
lök, hogy ma már kulturált 
körülmények között folyik az 
oktatás és a kutatóm unka.

— Professzor úr megismer
hette híres nyugati egyete
m ek működését. Bizonyára 
vannak elképzelései arról, 
hogy e — a hazai átlagnál 
jobb  — körülm ények között 
m it és milyen szervezeti for
mában kellene oktatni. Mi
lyennek látja a magyar köz
oktatást, s az alap- és a kö
zépfokú képzésre hogyan épít
hető korszerű közgazdászkép
zés?

— Az oktatás színvonala, 
állapota jövőbeli mozgáste
rünket meghatározó tényező: 
ha úgy tetszik

a magyarság egyik 
„ sorskérdése”.

Bár sikerült az 1945 előtti 
elit jellegű, szűk körű középis
kolai képzést kiterjeszteni, ez 
sajnos a színvonal jelentős 
süllyedésével járt. Belátható 
időn belül általánossá kelle
ne tenni a középfokú okta
tást, lehetőleg a jelenleginél 
magasabb színvonalon. Felső- 
oktatásunkban — egyes sza
kok, részterületek kivételével
— is legnagyobb probléma az
alacsony színvonal. T artha ta t
lan ugyanakkor. hogy az 
egyes generációk 12 százalé
ka szerez diplom át hazánk
ban. Ez példátlanul alacsony, 
a megfelelő nyugat-európai, 
am erikai arány 20-50 száza
lék. Radikális fordulatra van 
szükség az egyetemi oktatás 
szerkezetében is: a jelenlegi 
túlszakosodás egészségtelen. 
Magas színvonalú, széles kör
ben alkalm azható tudást kel
lene az egyetemeknek nyúj
tani. A kétszintű angolszász 
felsőoktatási rendszer tűnik a 
legkorszerűbbnek, leghatéko
nyabbnak: nagyon kemény
alapozó ism ereteket nyújtó 
évek után, posztgraduális 
képzésben szerezhető meg a 
szaktudás. Amíg ezt a két
szintű egyetemi rendszert be 
nem vezetjük, nem lesz iga
zán hatékony felsőoktatásunk. 
A közgazdászképzésben is e r
re a formára van szükség, de 
az elméleti és a gyakorlati 
oktatás szétválasztható. Míg 
az elméleti szakembereket el
sősorban komoly tudású, ku
tatóm unkát is végző tudósok
nak kell oktatniuk, a gyakor
latorientált területeken elen
gedhetetlen az oktatók válla
lati, pénzintézeti tapasztalata.

— A társadalmi környezet 
úgy tűnik, nem  túl kedvező 
a közoktatás megújításához, a 
felsőoktatás megjavításához. 
Nemcsak a nyomasztó pénz
hiányra gondolok: érezhető a 
társadalom részéről egyfajta 
bizalmatlanság a tudomány 
„bevett” képviselői iránt, akik
— a közvélekedés szerint — 
tanácsaikkal részeseivé váltak 
a közelmúlt hibás döntései
nek. Ugyanakkor nincs fordu
lat a politikai vezetésnek az 
elmúlt évtizedekben tanúsí
tott, értelmiségnél szembeni 
bizalmatlanságában sem. A 
tudomány, az értelmiség „két 
tűz közé került” . . .

— Valóban, a tudomány, az 
értelmiség problémái nem 
csak pénzügyi okokból fakad
nak. Pénz nélkül is sokat le
hetne tenni az egyetemek el-

szürkülése ellen, a tudomá
nyos és szakmai közélet tisz
tábbá tétele érdekében, pél
dául a személyi kiválasztást 
politika megváltoztatásával. 
Egyes politikusok beszédein, 
jelszavain túl a szellemi m un
ka megbecsülése nem sokat 
változott. Továbbra is létezik 
egyfajta tudományellenes de
magógia, amelytől nem men
tes a politikai vezetés egyik
másik csoportja sem. Ilyen 
körülmények között komoly 
veszély a kontraszelekció, 
m ert a legtehetségesebb fia
talok nem akarnak továbbta
nulni, szellemi energiáinkat 
pazaroljuk. Az elmúlt évti
zedekben a politikai p lu rali
tás hiánya és a kutatás v i
szonylagos szabadsága követ
keztében a tudományos m ű
helyek kritikus valóságfeltárő 
m unkájuk közben időről idő
re

összeütközésbe kerültek 
a politika merevségével,'
belső és külső kényszerűsé
geivel. Az ideologikus korlá
tokba, tabukba ütköző ku ta
tók és a politika között így 
fokozatosan kialakult a köl
csönös bizalm atlanság légkö
re. Sajátos torzulás ez, hi
szen a szomszédos országok
ban — éppen a tudományos 
életbe való drasztikusabb be
avatkozás m iatt — hasonlót 
nem tapasztalhatunk. A m a
gyar közgazdaság-tudomány 
például a hatvanas évek kö
zepétől önálló m odelljavasla- 
tig ju to tt el, miközben állan
dó vitában volt a politikai 
vezetéssel. A vezetés máig 
nem fogadta el például a szo
ciológia által elért komoly 
eredményeket: továbbra is — 
napjainkban már teljesen 
tartalm atlan — XIX. száza
di kategóriákat használ: m un
kásosztály felfogása, s egyál
talán a társadalm i tagolódás
ról alkotott képe elavult. A 
régi kategóriákkal nem lehet 
leírni a magyar társadalom 
mai szerkezetét. Nehéz, vál
ságos időket élünk, m ikor a 
régi berendezkedés fokozato
san működésképtelenné válik, 
de az új viszonyok még nem 
látszanak tisztán. Csak re
mélni tudom, hogy a tudo
mány és az értelmiség meg
felelő szerepet kap a közel
jövő magyar társadalm ában, 
melynek kialakításáért a tá r
sadalomtudományok valóság
feltáró és javaslattevő szere
pükkel nagyban hozzájárul
tak.

— Sokan ezt a „társadalmi 
valóságot" ma az 1981 eleji 
lengyelországi helyzethez ha
sonlítják: legálisan működő  
szervezetek, heves viták, gyor
suló infláció és szegényedés, 
a kommunista párt tekin té
lyének rohamos eróziója . . . A  
,.megoldási javaslatok” azon
ban kiforratlanok, ellentmon
dóak, félelmek, indulatok, vá
daskodások kavarognak. A 
válságért felelősök jelentős 
része hatalmi pozícióját to
vábbra is biztosan ta r t ja .. .  
Mi az ön „megoldási javas
lata”?

— Sokesélyes, sokismeret- 
Ienes képlettel állunk szem
ben. A folyamatok nagyon 
felgyorsultak. Az alapkér- 
dés:-képesek lesznek-e a po
litikai eszközök igénybevé
telével átvinni az országot 
egv működésképtelenné vált 
helyzetből a hatékony, de
mokratikus, piaci szocializ
musba. Sajnos fennáll a ve
szélye a hosszan tartó rombo
ló krízisnek is, m int a jugo
szláviai, vagv egv olyan, d ik
tatórikus eszközöket is igény
be vevő baljós fordulatnak, 
m int 1981 decemberében Len
gyelországban.

Mindenképpen el kell ke
rülni. hogy robbanásszerűvé, 
ellenőrizhetetlenné váljanak a 
folyamatok. Az a túlbuzgó, 
neofita, egyoldalú és elfogult 
légkör, ami a közélet egyes 
területeit áthatja, ugyanolyan 
romboló, m int az elmúlt negy
ven év kritikátlan apológiája 
volt. A bizalom légkörét kell 
megteremteni, hiszen a társa
dalom erői csak kölcsönös 
bizalmon alapuló összefogás
sal terem thetik meg az új 
maevar társadalom működési 
feltételeit Űev látom, hogy a 
józanul gondolkodó erők a l
kotják a  többséget, és ez ad 
okot némi optimizmusra.

Nándoríi Gcza



Jövőnk
Európában van!

*■* E g y re  tö b b e n  a g g ó d n ak  a m ia tt ,  h o g y  M ag y a ro rszág  le sz a k a d  
S u r o p j r o l .  S ő t, ez m á r  be  is  k ö v e tk e ze tt.  E zt a  g o n d o la ts o rt azza l 
a  k é rd é ss e l e g ész íten ém  k i, v a jo n  v a la h a  v o ltn n k -e  ig azán  fe lz á r 
k ó z v a  E u ró p áh o z ?  M it m o n d  e rrő l  a  v ilá g g a z d a s á g ta n  p ro fe s sz o ra , 
P a lá n k a t  T ib o r?

— -A kérdésnek külön kell választani a kulturális, a  civi
lizációs, a  társadalm i-politikai és a  gazdasági részét. Ha a 
magyar irodalmat, a zenét, vagy a képzőművészétét vesszük, 
Magyarország az utóbbi évszázadokban mindig európai ország 
volt. Mindig elértük az európai szintet és mindig voltak euró
pai léptékű nagy egyéniségek'. Igaz. a sztálinista kultúr- 
diktatúna sok k árt okozott. Romlottak az anyagi feltételek és 
bizonyos kultúrértékek nem kaptak kellő társadalm i elisme
rést és nyilvánosságot, mégis európai perifórizálódásról nem 
lenne indokolt beszélni. Civilizációs érteleimben Magyarország 
szervesen kapcsolódik az európai kultúrához. Üjabbkori tö rté
nelmiében az európai civilizációt alapvetően három vallási 
értékrend határozta meg: a  katolikus, a protestáns és a zsidó 
gondolkodás és hagyományok. Magyarország ilyen szempont
ból talán  európaibbnak tekinthető, m int a bigottan katolikus 
Írország. Kétségtelen, hogy 10-15 évvel mögötte vagyunk an
nak a folyamatnak, ami bél-Európában a  diktatúrák felszá
molásával megtörtént. Társadalmi-politikai fejlődésünk fel- 
gyorsulásával biztató, hogy a  demokratizálódási folyamatban 
való miegkiésettségünlket gyorsan fel tudjuk számolni.

Gazdasági tekintetben sohasem voltunk igazán fölzárkózva 
Európához. Mégis az elm últ száz évben voltak időszakok, am i
kor vezető magyar iparágak, vállalatok (TUNGSRAM vagy 
Ganz-MÁVAG) és intézmények a világ élvonalában voltak. 
Nem értük  tehát el az általános nyugat-európai fejlettségi 
színvonalat, de a kiemelkedő ágazatokban ott voltunk, vagy 
gyorsan követtük Európát. Gondoljunk csak arra, hogy Ma
gyarország élen já rt a nagyvárosok villamosításában, a  kor- 
szierű tömegközlekedés, vagy a mentőszolgálat megszervezésé
ben. Rövid idővel azután, hogy Párizsban megjelent a mozi; 
Budapesten is volt mozi. Bizonyos területeken tehát ott vol
tunk Európa szintjén, míg a  magyar gazdaság más szféráira 
az elm aradott feudális állapotok voltak a jellemzők.

Kétségtelen, hogy az utóbbi 15-20 évben átmeneti, főként 
mennyiségi fölzárkózás után, Kalet-Európában ú jra a foko
zódó lemaradás! folyamat vált uralkodóvá. Ez statisztikailag 
termelékenységi, egy főre eső jövedelem-színvonal, műszaki 
fejlődés vagy versenyképességi mutatókkal is bizonyítható. 
Romlottak világ'azdiasági pozícióink és ez világgazdasági k i
szorulással já rt együtt. Csökkent a  súlyunk a  világkereskede
lemben és különösen

aggasztó visszaszorulásunk
olyan korszerű ágazatokban; amelyék éppen a felzárkózás 
kulcsterületei lennének. Gazdasági tekintetben tehát egyértel
műen indokolt lemaradásról beszélni és ha a jelenlegi tenden
ciákban nem sikerül fordulatot elérni, akkor Magyarország 
ténylegesen Európa perifériájává degradálódhat.

— Mi idézte elő a leszakadást?
— Az akoli természetesen többrétűek. Belsőleg a legálta

lánosabb oknak azt tekintem, hogy Magyarországon, m int a 
többi kelet-európai országban, végső soron /az elmúlt évtize
dekben sztálinista hádikomimundsztikus gazdasági modellt ve
zettek be és ezt a kisebb-nagyobb reformok ellenére a mai 
napig nem sikerült felszámolni. Ez a modeLl addig funkcionált 
megfelelően, míg az erőltetett eredeti felhalmozást kellett meg- 
valóstíanii, míg helyreállítási feladatokat lá to tt el, vagy míg 
a gazdaság általános fejlettségi színvonalát meghaladó hadi- 
gazdaság kiépítését szolgálta. Más vonatkozásokban ez a  mo
dell kezdettől nietm volt hatékony. Magyarországon a sztáli
nista típusú tervezési és irányítási rendszer kialakítására 
1948—49-iben került sor, de a  megreformálásának a  gondolata 
már 1953—54-foen fölmerült. Alapvetően politikai és hatalm i 
érdekeken múlott, s nem a  modell rossz hatékonyságának a 
fel nem ismerésén, hogy a  tényleges reform  csak az 1960-as 
évek végén kerülhetett napirendre. Gyökeres fordulatra kény- 
szerített, hogy addigra az extenzív növekedést fenntartó olcsó 
források (munkaerő, vagy nyersanyag) teljes mértékben k i
m erültek és a változtatásokat már nem  lehetett elkerülni.

Külön kell szólni a világgazdasági feltételek radikáiis 
megváltozásáról az 1970-es évek elejétől. A korszakváltás fő 
tényezői: a felgyorsult műszaki forradalom, a  felértékelődött 
források (főként energia), valam int a tramsznacionalizáiódó és 
globalizálódó világgazdaság. A vállalati szférában a termelés 
és piacszervezás gyors ütem ber transznacionalizálódik, ami a 
gazdasági hatékonyság növelésének jelentős tartalékait tá rja  
fel. Az innováció és a szerkezetváltás rendkívüli mértékben 
fölgyorsul és a források globális allokációja és optimalizálása 
válik jellemzővé. A tőkepiacok gyors ütem ben internaciona- 
lizálódnak, ami a radikális szerkezetváltás rugalm as végre
hajtása szempontjából döntő tényezőnek bizonyul. Globalizá
lódik a világgazdaság infrastruktúrája (interkontinentális szál
lítórendszerek, műholdas kommunikációs rendszerek stb.). A 
visszaszorulás döntő tényezője, hogy az ellentmondásosan vagy 
alig reformáló és alapvetően a  mai napig zárt kelet-európai 
gazdaságoknak ezzel a világgazdasági környezettel kellett 
szembenéznie és konfrontálódnia. A felgyorsult innováció és 
szerkezetváltás körülményei között a  kelet-európai gazdaságok 
merev és elavult gazdaságirányítási rendszereikkel egyszerűen 
„állva m aradtak” és jelentősen rom lott együttműködési lehe
tőségük és versenyképességük. A felgyorsult változások alap
ján a világgazdaságban természetesen a  centrumok és

a perifériák is újratermelődnek
és átrendeződtek. Ügy tűnik, hogy a megváltozott világgazda
sági feltételekhez számos fejlődő ország (csendes-óceáni vagy 
latin-am erikai újonnan iparosodó országok) viszonylag sike
resen alkalmazkodott és képes a fejtett centrumokhoz foko
zottabban kapcsolódni és fölzárkózni. A fejlődő országok m á
sik részének perifériás helyzete súlyosbodott és a kelet-euró
pai régió is ilyen dilemmával került szembe.

— V a n -e  e sé ly ü n k  k itö rn i a  p e r ifé r iá b ó l,  e b b en  a  h e ly z e tb e n  
m it  je le n t  s z á m u n k ra  E u ró p áh o z  v a ló  k ö tő d é sü n k ?

— A mai világgazdaságban korszerű és verseny- 
képes gazdaságot nem lehet világgazdasági elzárkózás és 
au tark  gazdaságpolitika mellett kiépíteni. A modernizáció ne
künk tehát egyenlő a világgazdasági integrációval. A világ- 
gazdasági integrálódás Magyarország számára pedig egyenlő 
az Európához való kötődéssel. Ma történelmi, földrajzi, civi
lizációs és fejlettségi vonatkozásban Európa az a centrum, 
amellyel integrálódnunk kell. Természetesen ezzel nem zárom 
ki a más régiókkal való kapcsolatépítés értelmet. Nyilván J a 
pán, Kól-Korea vagy az Egyesült Államok foltos és hasznos 
partnerünk lehet. Az összes feltételekre való tekintettel mégis

Európa meghatározó és stratégiai relációnk. Erre utal más 
perifériás európai országok (Dél-Európa vagy Skandinávia) 
feltörése is. Jövőnk Európában van.

— F e lv e tő d ik  m a  a  g o n d b la t, v a jo n  m a g a  E u ró p a  n in c s  le sz a 
k a d v a  a  v ilá g tó l?

— Ez a kérdés valóban jogos volt, különösen a hetvenes 
évekre vonatkozóan. Nyugat-Európa különböző okokból eb
ben az időszakban későn és rosszul alkalmazkodott. A  helyzet 
a nyolcvanas évek elejétől fokozatosan megváltozott. Válla
lati, kormányzati és EK szinten egyaránt jelentős erőfeszíté
sek történtek ,az új helyzethez való alkalm azkodásra és ez úgy 
tűnik, hogy inkább több, mint kevesebb sikerrel meg is tör
tént. Véleményem szerint Nyugat-Európa és a többi fejlett 
régiók között érdemi-technológiai szakadék nincsen, még ha 
az alacsonyabb bérek, vagy más tényezők alapján Japán vagy 
Dél-Korea olcsóbban állít elő autót vagy videomagnetofont, 
m int a  nyugat-európai cégek. Ez inkább piaci versenyképes
ségi probléma, m int általános műszaki és világgazdasági le
maradásnak a  megnyilvánulása. Nyugat-Európa fejlettsége, 
gazdasági struktúrája és nem utolsósorban fejlett jóléti rend
szere (amit külön pozitívumnak tartok) alapján egyértelműen 
a fejlett centrum  szerves része. Más kérdés, hogy sajátos hely
zete és adottságai alapján m ár nem valószínű, hogy a jövőben 
azt a gazdasági dinam ikát tudja produkálni, amely jap án ra  
vagy különösen a feltörő újonnan iparosodott országokra jel
lemző.

— H o g y an  in te g rá ló d ju n k , s m it je le n t s z á m u n k ra  e te k in te tb e n  
az E G K -v a l v a ló  m e g á lla p o d á s u n k ?

— A feladat természetesen sok irányú. Kulcskérdés, hogy 
a magyar vállalatok minden vonatkozásban (termékstruktúra, 
költségek, vállalat- és piacszervezés stb.) integrációképessé 
váljanak. Az integráció nem reális a belső reformok követke
zetes végilgvitete nélkül. Ki kell nyitnunk belső gazdaságun
kat és meg kell szüntetnünk monopoljellegét. Ezen nemcsak 
piaci monopolhelyzetet, hanem bizonyos mértékig társadalm i- 
politikai tényezőket is értek. Következetesen végre kell haj
tani azokat a nyitási lépéseket, amelyek*ígéretesen elkezdőd
tek: kereskedelempolitikai nyitás, importliberalizálás, a ve
gyes vállalati folyamait felgyorsítása és a valutakonvertibili- 
tás fokozatos elérése. A kapcsolatok normalizálása szempont
jából jelentős lépés volt a Közös Piaccal nemrégiben megkö
tö tt kereskedelmi és együttműködési szerződés. Ez azonban csak

„S za b a d a b b  E u róp áh oz  is  a lk a lm a z k o d n i k é n y sz e r ü lü n k ”

kiindulópont, némi túlzással azt mondhatnánk, hogy csak a 
nullám  „küzdöttük fel” magunkat. Kétségtelen azonban, hogy 
javultak az együttműködés feltételei és a szerződés jelentősé
gét főként a politikai normalizáció szempontjából kell hang
súlyozná. Távlatilag ugyanakkor az ideális állapot az össz
európai szabadikereskedelembe való bekapcsolódás lenne, amit 
fokozatosan kívánatos elérni. A konvertibilissé váló magyar 
valuta működése szempontjából elkerülhetetlen az európai 
monetáris együttműködésbe való szorosabb bekapcsolódás. 
Már rövid távon is sürgető a műszaki és tőkepiaci együtt
működés a nyugat-európai vállalatokkal és a  szerkezeti mo
dernizációnk meggyorsításához hozzájárulhat olyan progra
mokhoz való kapcsolódásunk, m int az EUREKA, vagy az 
ESPRIT.

— A le sz a k a d á s  m e g a k a d á ly o z á s a  é rd e k é b e n  tö b b fé le  eszm e is 
fe lv e tő d ö tt  n e m c sa k  h a z á n k b a n , h a n e m  L e n g y e lo rsz ág b a n  is. P é l
d á u l a  M a rsc h a ll- te rv  g o n d o la ta , a m e ly  a  m á so d ik  v ilá g h á b o rú  u tá n  
tö b b  e u ró p a i o rszág  g a zd a ság i fe lle n d ü lé sé h e z  h o z z á já ru lt .  Mi e r rő l  
az ö n  v é le m én y e ?

— Hangsúlyozni kell, hogy ma már más a helyzet, mint 
a második világháborút követő újjáépítés körülményei között. 
Azzal a  ténnyel és váddal is számolnunk kell, hogy Magyar- 
ország például az elm últ 15 évben felvett mintegy 20 milliard 
dollár hitelt és nem lett jobb a helyzete, sőt a  források rossz 
hasznosítása m iatt súlyos problémákkal került szembe. 
Ugyaniakkor valóban az is tény, hogy a jelenlegi helyzetből 
való kijutásunk, a  modernizáció és az európai felzárkózás 
nem képzelhető el külső források nélkül. Ezek között a köz
vetlen magánitőkebevonás. a vegyes vállalatokat és a közvet
len vállalati együttműködést kiemelkedő jelentőségűnek ta r
tóim. Nem tartom  azt sem kizártnak, hogy hozzájuthatunk bi
zonyos kormányzati és európai szintű alapokhoz. Az össz
európai együttműködés infrastruktúrájának a finanszírozá
sára valószínűleg fel lehet használni EK pénzeket, akár pél
dául az Európai Beruházási Bankot. A már em lített rendezett 
konvertibilitás és monetáris stabilitás fenntartása érdekében 
szükségessé válhat európai monetáris alapok létrehozása, vagy 
a meglévőkhöz való kapcsolódás. Ha ezeket a  forrásokat fi
gyelembe veszem, akkor ez végiső soron

összeállhatna egyfajta Marshaü-tervvé,

egyetértéssel találkozott, m int amire korábban nem volt pél
da. Mi tehát nemcsak a gazdaságilag hatékonyabb, hanem a 
szabadabb Európához is alkalmazkodni kényszerülünk.

— T a p a sz ta lh a tó , h o g y  az  ú jo n n a n  c e n tru m h o z  c s a tla k o z o tt o r 
szág o k  m in d e g y ik e  re n d e lk e z e tt  v a la m ily e n  e lő n n y e l, p é ld á u l D él- 
K o rea  o lcsó  m u n k a e rő v e l és ez le h e tő v é  te t te  a  k itö ré s é t .  N e k ü n k  
v a n n a k -e  ily e n  a d o tts á g a in k ?

— A lehetőségek és a feladatok ilyen szempontból is 
komplexek. Hasonlóan Dél-Koreához, sajnos a magyar, m un
kaerő is olcsó és ez megfelelő teljesítményorientáltság mellett 
komparatív előnnyé változtatható. Dél-Korea felzárkózása 
másrészt nemcsak az olcsó munkaerőn, hanem az átgondolt 
oktatás és műszaki fejlesztési politikán alapult. Mégis úgy 
gondolom,, hogy szám unkra követendő példa inkább Finn
ország, amely az utóbbi évtizedekben szintén az európai peri
fériáról jutott a  centrumba. A finn csodának a  titka nem a 
különleges adottságokban van, hanem abban, hogy képes volt 
innovatív vállalati struktúrát és rugalmas gazdaságot kiépí
teni. Erre nem látom reménytelennek a helyzetünket. A kér
dés megoldását a  következetes és radikális reformban látom, 
amelynek eredményeképpen létrejöhet az az innovatív és ha
tékonyságorientált vállalati struktúra, amely az integrációhoz 
nélkülözhetetlen. Külön hangsúlyozni szeretném, hogy

a modernizációt mindig meghatározott 
társadalmi erők hajtották végre,

s azt, m int az utóbbi időszak történelm e is bizonyítja, nem 
elég csak felülről elhatározni. Az elmúlt időszakban is 
azok az országok modernizáltak és zárkóztak fel sikeresen, 
ahol létezett olyan társadalm i erő (akár ipari burzsoá
zia vagy ambiciózus menedzserréteg szövetségében az 
innováló mérnökök, munkások, közgazdászok és szociológu
sok kapcsolódó széles gárdájával), amely érdekelt volt a gyors 
fejlesztésben. Japánban és Déi-Koreában a  felzárkózásban 
nagy szerepet játszott, hogy ennek á társadalm i erőnek segí
tett egy olyan motivált állami bürokrácia is, amely közvet
len saját ügyének érezte az ország felemelkedését. Számunkra 
külön gondot okoz, hogy nemcsak hiányzik a modernizáció
ban érdekelt viszonylag széles társadalm i réteg, hanem gyak
ran  vállalati, ágazati vagy politikai szinten az innovációban, 
a korszerű struktúrák felé elmozdulásban, a  hatékonyság- és 
teljesítményorientált gazdálkodásban ellenérdekeltségek kere
kednek felül. Ma már egyértelműen látható, hogy a gazdasági 
m ellett a társadalm i és a  politikai szféra reform jára is szük
ség van és a  legújabb tendenciákban biztató elmozdulást lá 
tok.

— V a n n a k , a k ik  eb b en  a  m o d e rn iz á c ió s  te n d e n c iá b a n  szo c ia lis ta
lé tü n k e t  lá t já k  v e sz é ly e z te tv e . M i e r rő l  az  ö n  v é lem én y e?

— Ügy gondolom, hogy lehetséges, sőt meggyőződésem, 
hogy történelmileg szükségszerű olyan szerves szocialista tá r
sadalmi-gazdasági modell kiépítése, amelynek organikus jel
legét a piacgazdaság adja, amely demokratikus, teljesítmény- 
elvű és hatékonyságorientált és amely humánus és ésszerű 
szociálpolitikát folytat. Kétségtelen, hogy ilyen modell még 
a valóságban nem létezik, bár egyes elemei m ár bizonyos 
nyugat-európai országokban is (pl. Svédország vagy Hollan
dia) fellelhetők. Ügy érzem, hogy ilyen irányba m utatnak és 
segítenek a technikai fejlődés legújabb tendenciái is. Csak 
egy példaként említeném a  számítástechnika és a telekom mu
nikáció hatását a horizontális piaci önszabályozás megszerve
zésére, amelynek alapján valószínű, hogy a szervezett áru te r
melő gazdaság új modelljének a kialakulása előtt állunk (a 
fogyasztó közvetlen megrendelésére dolgozó robottechnikák, a  
készletek minimalizálása, a termelés ..kapun kívüli” számitó
gépes megszervezése, mágneses hitelkártyák stb.). Az új mo
dell leszámolást jelent a valójában XIX. századi társadalom- 
elmélettel, amelyet azután a gyakorlatban végletes formában 
a sztálinizmus (nem beszélve a polpotizmusról) valósított meg. 
E szerint a  beteg és „rothadó” társadalm i formák a teljes 
felszámolásra ítéltetnek és- áz új társadalm at meghatározott 
elvek szerint ezek romjain és helyébe kell felépítenti. Az el
m últ időszak történelme azonban azt bizonyította, hogy a 
megerőszakolt és

csinált társadalmak kudarcot vallottak
és csődbe jutottak. Ma m ár látjuk, hogy a társadalm at és a 
gazdaságot belülről lehet megváltoztatni, szigorúan a  társada
lom és gazdaság öntörvényei és önmozgatása alapján. Ügy 
érzem, hogy ezek a felismerések a  kelet-európai reformokban, 
a  szovjet peresztrojkában és a kínai változásokban egyre in
kább teret nyernek és tetten érhetők. A világpolitikai szem
pontból döntő stratégiai átértékelést igényel az a tény, hogy a 
szocializmus nem  egy haldokló és küldetésszerűen elpusztí
tandó társadalom m al áll szemben, hanem a mai világ két 
belsőleg átalakuló társadalm i rend érintkezése, együttműkö
dése és versengése. Ügy gondolom, hogy külpolitikánkat eb
ben a  szellemben formáljuk, amikor keressük a helyünket 
egy intenziven együttműködő és békés „európai közös ház
ban”.

— K ö sz ö n jü k  az in te r jú t .
H . E.

olyan fejlődési stratégiává és kontinentális forrásvitellé, 
amely esetleg hasonlítható a háborút követően a Marshall- 
terv nyomán végbement európai konszolidációhoz. Nagyon 
hangsúlyozni kívánom azonban, hogy Európához való integrá
lódásunkat hiba lenne pusztán valami forrásszerzéssé szűkí
teni. Az európai gazdasághoz való integrációt sokkal inkább 
azok az impulzusok és együttműködési lehetőségek jelentik, 
amelyek nélkül a hatékony és korszerű magyar gazdaság nem 
képzelhető el.

— K ö n n y íti  v a g y  n e h ez íti  h e ly z e tü n k e t az EK 1953-es egy ség es  
b e lső  p ia c á r a  v o n a tk o z ó  te rv e ?

— Lényeges mozzanat, amit számításba kell vennünk, 
hogy különösen a következő időszakban a közvetlen szom
szédságunkban lévő európai' centrum  maga is jelentős vál
tozásokon mehet keresztül. Európa tovább integrálódik és 
egységesül. A folyamatnak további lökést adhat az 1992-re 
tervezett egységes belső piac, amely belsőleg és külsőleg egy
aránt arra  utalnak, hogy az egységes belső piacból Nyugat- 
Európának jelentős gazdasági előnye is származik. Az még 
nem dőlt el, hogy 1992 után Nyugat-Európa valóban „beve
hetetlen erőd” lesz-e, ahogy ezt az aggodalmaskodók várják, 
vagy fenntartja nyílt jellegét? Nem ktéséges, hogy alkalmaz
kodás híján nagy a veszélye annak, hogy a folyamat a külsők 
számára negatív következményekkel jár majd. Ha viszont al
kalmazkodni tudunk és kellően vonzó és fontos partnernek 
tudunk mutatkozni, akkor nagyobb a valószínűsége annak, 
hogy nem zárják le előttünk a sorompókat és a hátrányok el
kerülhetők.

A 92-es programnak fontos politikai elemei is vannak. 
Az egységes belső piac azt jelenti, hogy leépítik az együtt
működés fizikai és technikai akadályait, eltörlik a határ- 
ellenőrzéseket és az áruk mozgása melleit az emberek uta
zása, letelepedése, tanulása és munkavállalása is teljesen sza
baddá válik. Ügy tűnik, Európa népei ezt nemcsak m int gaz
dasági előnyt élik meg, hanem a klasszikus európai szabad
ságeszmék megvalósulásaként is. Nem véletlen, hogy a 92-es 
program viszonylag olyan széles társadalm i támogatással és

Balaton Karoly (vezetesi* 
szervezési t.) USA hat hónap; 
Bognár Károly (nemzetközi 
kapcs. t.) USA tíz hónap; Bo- 
korné Iváníy Kata] in (gazd. 
földrajz t.) USA hat hónap; 
Bugnics Richard (NGTI) Hol
landia hat hónap; Elek Sándor 
(szociológia t.) Anglia hat hó
nap; Horváth Lajos (agrárköz
gazdaságtan t.) NSZK hat hó
nap; K aderják Péter (vállalat
gazdaságtan t.) Hollandia tíz 
hónap; Kovács Károly (sta
tisztika t.) USA tíz hónap;
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daságtan t.) Anglia hat hónap; 
Rajki András (külker, t.) USA 
hat hónap; Sándor Péter (tud. 
szoc. t.) Olaszország két hó
nap: Tihanyi László (vállalat- 
gazdaságtan t.) USA tíz hó
nap; Tóthné Ilonszky G abri
ella (tud. szoc. t.) Anglia hat 
hónap; Varga Tibor (angol 
nyelvi t.) USA hat hónap; Var
jas Pál (piackutató t.) USA 
hat hónap; Vastag Gyula 
(MSZI) USA hat hónap: Veres 
Pál (pg. t.) NSZK hat hónap; 
Virág Miklós (ipargazdaságtan 
t.) USA tíz hónap.

Barna Gyula (MSZI) USA 
tíz hónap; Forgácsné Kovács 
Erzsébet (MSZI) hat hónap; 
Gondola Zoltán (szám. techn. 
ön. oszt.) USA tíz hónap; Hor
váth Tamás (munkagazdaság
tan t.) Anglia hat hónap; Kiss 
János (vállalatgazdaságtan t.)

Anglia tíz hónap; Némethi G a 
bor (NGTI) USA hat hónap; 
Schill Róbert (szám. techn. ön. 
oszt.) USA tíz hónap; Valen- 
tínyiné Endrész Mariann (vál
lalatgazdaságtan ' t.) Anglia tíz 
hónap.

Előadás a sajtó nyilvánosságáról
A pedagógia tanszék szer

vezésében működő újságíró- 
stúdió legközelebbi foglalkozá
sán Rangos Katalin ta rt elő
adást a  sajtó nyilvánosságá

ról február 9-én fél négytől a 
tanár-klubban. (III. em. 313.) 
A vitán részt vesz Csiby Sán
dor, a MUOSZ oktatási igaz* 
gatója.



A tanulás m ellett sok já 
tékkal, mókával, beszélgetés
sel, ismerkedéssel eltöltött öt 
nap után jelen összefoglaló
ban azt szeretném hírül adni, 
m ilyen szellemi élményekkel 
gazdagította a tábor a jelen
lévők tudását. Nevezetesen a 
rendezett előadásokról, meg
tarto tt kurzusokról szeretnék 
röviden áttekintést nyújtani, 
hogy ism erkedjenek kicsit a 
kívülállók is a kollégium szak
mai életével.

A lelátogató elsősöknek két 
kurzust szerveztek a kollégis
ták, az egyiket Chikán Attila, 
* kollégium vezetője tartotta 
atífce mi kroöko nőm la i kiegé
szítésképpen. Ezen az egyete
mi tananyagból jórészt kim a
rad t K om ái m ű a Hiány alap- 
gondolatai val ismerkedhettek 
meg az elsőévesek. A másik 
politológiai kurzust Andrási 
Miklós, a kollégium egyik se- 
niorja vezette, ahol egy a szo
cialista országokban viszony
lag új, feljövőben lévő, bár 
nyugaton m ár régóta művelt 
politológiai irányzat bemuta
tására került sor (magyar kép
viselői: Kis János, Pokol Bé
la).

Emellett persze folytatták 
m unkájukat a m ár tanév ele
jén elkezdett felsőbb éves kol
légistáknak ta rto tt kurzusok is
— Hiány—Terv, kampány, 
pénz; Antropológia; Mikro- 
ökonómia — de a túlrészlete- 
zés elkerülése végett, ezek is
mertetése helyett foglalkoz
zunk most inkább az elhang
zott előadásokkal.

Az első, s talán egyik leg
színvonalasabb előadást Sár- 
közy Tamás, egyetemünk gaz
daságjogi tanszékének veze
tője tartotta.

a tuiajdonreformról.
Öt a kollégisták m ár régi 
kedves ismerősükként üdvö
zölték. Összedőli a régi tulaj
donosi felosztás — kezdte 
m ondandóját Sárközy Tamás
— az, am it néhol gyakran még 
ma is teljes kizárólagossággal

tanítanak, nevezetesen:
össznépi, 2. szövetkezeti 
személyi, magántulajdon.

A  valóság sokkal bonyolul
tabb, ezeknek igen változó, 
egymásba fonódó keveréke 
lesz egyre jellemzőbb a m a
gyar gazdaságra, tupírozva 
még a külföldi tőkével. 
Egyébként a külföldi tőke mi
nél nagyobb bevonásakor el
lenérvként sokszor felvetik, 
ezzel csak kiárusítjuk az or
szágot. A baj azonban az, 
hogy lassan már nincs m it ki
árusítani, s egyébként sincs 
kinek.

Az állami vállalatok irányí
tását, tulajdoni rendszerét fel
tétlen át kell alakítani, de 
ennek folyam atára nagyon vi
gyázni kell. Bebizonyosodott 
például, hogy a fokozatosan 
ú tjá ra  engedett vállalati ön
állóság — 1984-től vállalati ta 
náccsal — valódi piaci viszo
nyok nélkül visszaélések m e
legágya. Remélhetőleg sikerül 
elérni, hogy '89-töl m ár a vál
lalatok tartozási, felszámolási 
stb. ügyeiben a cégbíróságok 
döntsenek.

Az előadó elképzelései sze
rin t a

plurális állami tulajdont
kellene megvalósítani. Ennek 
lennének részei a közüzemi 
állami vállalatok, városi, köz
ségi tulajdon  — ma a tana-, 
csők tőkéje — a k ft-k  s 
fejlődésükkel az ebből kinövő 
részvénytársaságok. Utóbbival 
kapcsolatban az a negatívum 
is felmerül, hogy mai gazda
ságunkban a részvény tu la j
donképpen a likvid és fiktív 
tőke elbújtatója, holott nem 
szabadna részvényt alkalmaz
ni ott, ahol tőkeáramlás való
jában nincsen.

Ez az elgondolás összevág 
azzal, am it sok külföldi szak

1. értő emleget a hazánkban ta- 
, 3. pasztaiható nagy rt.-alapítási

láz láttán, ö k  is azt javasol
ják, előbb a legtöbb állami 
vállalatnak kft.-vé kellene 
átalakulnia, s később, ha si
keresen fejlődik, tovább, vál
hatna belőle részvénytársaság 
— jegyezte meg az előadó.

A kérdésekre válaszolva 
egyetértett egy hallgató véle
ményével, szerinte is problé
más, hogy a mai helyzetben  
megfogalmazandó új alkot
mány megfelelő lesz-e pár év 
múlva, az addigra m ár való
színűleg' megváltozott helyzet
ben. Elmondta, ilyen gyorsan 
változó körülmények között 
valóban nem a legmegfelelőbb 
új alkotm ányt készíteni, v i
szont a régi is elavult már, s 
a helyett mindenképpen szük
sége van egy jobb alapok
mányra. az országnak.

A szocialista országok fe
lénk irányuló megítélése, elég
gé vegyes — ahogyan egy 
újabb kérdésnél fogalmazott. 
Kína, Jugoszlávia, Lengyelor
szág is valahogyan a piacgaz
daság felé halad, tehát ők 
többnyire elismerően nyilat
koznak rólunk, a Szovjetunió 
részéről nincs különösebb kri
tika, míg rossz véleménnyel 
van az országban történtekről 
az NDK, Csehszlovákia veze
tése, nem  is beszélve Romá
niáról.

A KG ST jövőbeni kilátásait 
sem ítélte éppen rózsásnak, -s 
a nemrég felállított Radikális 
bizottsághoz sem fűzött biza
kodó reményeket. Sokkal biz
tatóbbnak ítélte meg ugyan
akkor o működő tőke nagyobb 
bevonásában rejlő lehetősége
ket. Ügy fogalmazott, nemcsak 
a tőke fontos, hanem maga a 
külföldi, szakértelmével, tech
nológiájával, egész gazdasági 
kultúrájával, am it tőkéjével 
együtt szintén behoz az or
szágba. Ez az, ami igazán jót

járást ellene. Valószínűleg ea 
vezette ot arra, hogy a bürok
rácia hivatali packázásait ki
kerülendő, ahogyan állíta tta:

tehetne a  magyar gazdaság
nak.

Másnap dr. Hegedűs Lóránt 
teológus, Németh László nem 
annyira irodalmi, m int inkább 
polihisztorszerű gondolkodói 
tevékenységéről tartott m egin
dító előadást. Nagy lelkese
déssel beszélt Németh László 
tudatos, az egész emberi tu 
dást, ha teljesen nem is, de 
legalább lényegében megis
m erni kívánó elhatározásáról. 
Valóban fokról fokra bonta
kozott ki előttünk egy nagy 
költőnk sokunk számára telje
sen új arca, filozófiája, elkép
zelései a világról, benne saját 
magáról, a maga feladatáról. 
Volt ugyan néhány vitatható 
pont az elmondottakban, főleg 
egyes fizikai tételek idealista 
értelmezésénél, de érthető mó
don ezekkel a hallgatóság ké
sőbb nem konfrontálódott.

A Soros Alapítvány jóvoltá
ból dr. Hegedűs Lórántnak ez 
a tanulm ánya egy József A t
tiláról szóló tanulmánnyal 
együtt rövidesen könyvalak
ban is megjelenik.

Délután Konrád György 
előadásában a körülöttünk élő 
népekkel meglévő kulturális 
és történelmi hasonlóságunkat 
tárgyalta, rám utatva arra, 
sorsunk mennyire összefonó
dik a többi közép-kelert- 
európai nép helyzetének a la
kulásával.

Különösen fontos erre rá 
döbbenni akkor, m ikor ér
zékelhetően tőlünk nyuga
tabbra is a közös fejlődés ú t
ja it keresik — nyugati integ
ráció — ez látszik egyedül já r
ható útnak még sokkal na
gyobb nemzetek szám ára is 
m int a magyar.

Hosszú, kényszerű itthoni 
hallgatás u tán  végre sorra je 
lenhetnek meg az ő kötetei is, 
„A látogató” után m ár újabb 
írásai kerültek a  nyomdába.

Popper Péter pszichológus és 
Zsolnay László közgazdász vi
tájából

a szociálpszichológiáról
rengeteg új információt kap
tunk egy tőlünk talán távo
labb fekvő tudomány, o 
pszichológia területéről, és an
nak igen lényeges társadalmi, 
gazdasági vonatkozásairól.

Egyebek között m egtudtuk 
m iért ölte meg egy hindu rab
szolga a gazdáját, amiért az 
fizetésemelésben részesítette, s 
hogy m iért csavarodik be a 
kutya, ha a körhöz közelítő 
ellipszist m utatnak neki.

Komolyba fordulva, a két 
tudományág pszichológia és 
közgazdaság egyik fontos kö
zös pontja, ahol találkoznak, 
az az, hogy egyiknél sincs egy
ségesen elfogadott embermo- 
dell. A  pszichológiában is csak 
egyenértékű teóriatömegek 
vannak, s a közgazdaságtan is 
m ár régen feladta egyszerű, a 
racionalitásra törekvő em ber
képét, viszont elfogadható ú ja t 
még nem alakíto tt ki a régi 
helyébe.

Utolsó előadónak Morvái 
Ferencet, a bizonyára sokak 
által ism ert — 100 millió fo
r in t értékű — Megamorv ka
zángyártó- és -fejlesztő cég tu 
lajdonosát fogadta a tábor. 
Érdeklődésünket iránta csak 
fokozta, hogy a táborral egy 
időben jelent meg róla és 
vállalatáról kimerítő cikk a 
HVG-ben.

Ez a m ára m ár befutott üz
letem ber először pályafutásá
nak kezdeti nehézségeiről be
szélt, kezdve a történetet az
zal, amikor még víz- és köz
pontifűtés-szerelőként járta  
az országot. Elmondása szerint 
tevékenysége során többször 
került ellentmondásba a ha
talommal, összesen IS alka
lommal indítottak bírósági el-

törvényen kívül 
helyezte magát,

Ügy, ahogy minden bizonnyal 
ez lehet az oka mélyen szél
sőséges, agresszív véleményé
nek is a „kommunistákkal” 
szemben.

Amit azonban sa já t vállala
tának megszervezéséről, illet
ve jövőbeni terveiről elmon
dott, arról csak elismeréssel 
nyilatkozhatunk, dicsérve vál
lalkozói erényeit, üzleti érzé
két. M agánvállalata ma is 
felfelé ívelőben van, ha vára
kozásai bejönnek, rövidesen 
több millió dolláros USA-üz- 
let következik konténerszállí
tásból, s m ár most tárgyalá
sok folynak az USA-beli és 
dél-koreai vállalatalapítások
ról. Ha ugyan teljességgel 
hinni lehet kijelentéseiben, 
ami éppen az em lített HVG- 
cikk olvasása után kissé prob
lémás lesz.

Az elől, hogy m int Mieczys- 
law  Wilczék Lengyelországban, 
ő idehaza lépjen elő vállalko
zóból vezető beosztású gazda
sági szakemberré, érezvén sa
já t korlátáit, elzárkózott, így 
is azonban vállalatszervezési 
megoldásait tekintve m inden
képpen példaként állhat a kis
számú hazai vállalkozó előtt.

Ha túlságosan száraznak 
tű n t az eddigi beszámoló, ked
ves olvasó, el kell mondanom, 
természetesen nem csak elő
adásokból és kurzusokból állt 
a  tábor, volt egy rem ek vetél
kedő, magyar táncház, videó
zás, foci, sőt még dzsesszkon- 
cert is tark íto tta a programot.

Felsorolni is sok lenne 
mennyi m indennel foglalkoz
tunk ez a latt a pár nap a latt 
Sződligeten, de ha e rövid 
összegzés u tán  némi érdeklő
dést, lelkesedést érzel magad
ban, ne tétovázz, a R ajk sze
retettel vár tavaszi rendezvé
nyein. Kalocsai Péter

Fórum
az OTKA körül

Az Országos Tudományos 
Kufafftsi Alapot (QTKA) 1986 
januárjában a Tudománypoli
tikai Bizottság azzal a céllal 
hozta létre, hogy kiegészítő 
tám ogatást adjon a színvona
las alapkutatásokhoz. ■ Az 
alapszerűen működő OTKA a 
VII. ötéves terv (1986—1990) 
idejére 3,8—4 m illiárd forin t
ta l rendelkezik, ennek az ösz- 
szegnek a húsz százaléka mö
gött konvertibilis valuta re j
lik. E ciklusra a Művelődési 
Minisztérium egymilliárd fo
rin to t kapott a felsőoktatási 
intézmények támogatására. A 
pályázatokat elbíráló OTKA- 
bizottság eddig kb. fele-fele 
arányban adott pénzt egyéni 
témafelvetésre, illetve intéz
ményi in frastruk túra fejleszté
sére. Az OTKA további jövő
jéről várhatóan idén szeptem
berben politikai és gazdasági 
döntés születik. Ezt megelőző
en az egyes felsőoktatási in
tézményekben, kutatóintéze
tekben vitákra kerül sor; ezek 
tapasztalatairól az MTA m á
jusi közgyűlése foglal állást. 
A társadalmi vitasorozat egyik 
állomásának tekinthető tehát 
az egyetemünkön január 24- 
én tarto tt konzultációs jellegű 
fórum.

Ezen először is a Pénzügy
minisztérium képviselőivel vi
ta tták  meg a jelenlévő okta
tók az OTKA adóztatásával 
kapcsolatos értelmezési prob-, 
lémákat. A PM képviselői el
mondották: ha a kutatói
m unkát béremeléssel, illetve 
többletm unkadíjjal honorál
ják, akkor ez munkaviszonyon 
belüli tevékenységnek számít, 
és erre az általános adózási 
szabályok vonatkoznak. Ha vi
szont a többletm unkát célju
talomként vagy megbízási d íj
ként számolják el, akkor ez 
munkaviszonyon kívüli tevé
kenységnek számít, és erre az

adótörvény kutatói tevékeny
ségre adott kedvezményes fel
tételei vonatkoznak. A kedve
ző adóztatás szerint 200 ezer 
forintig a többletjövedelem 35 
százaléka, efölött a  bevétel 60 
százaléka adózik.

Ezután az OTKA-val kap
csolatos szakmai kérdések 
m egtárgyalására került sor a 
Művelődési Minisztérium
megjelent képviselőjével. A 
vitában felszólaló egyetemi 
oktatók többek között jelez
ték, hogy a kutatási tém ákra 
kapott, az igényeknél eleve 
kisebb összegek reálértékét az 
infláció, az ÁFA és az SZJA 
tovább rontotta. A dologi és 
más kiadási költségek viszont 
növekedtek. Az OTKA egyik 
fő célja a nemzetközi tudo
mányos élethez való felzárkó
zás lenne; viszont idegennyel
vű könyvek beszerzésére, kül
földi konferenciákon való 
részvételre a rugalm atlan ke
retből m ár nem futja. Egy
általán  nem tervekben, hanem 
folyamatosságban kellene gon
dolkodni !

A z  OTKA nem helyettesít
heti az alapkutatások finan
szírozását. Megengedhetetlen 
az, hogy e célra — a TUKUFA 
révén — egyetemünk évente 
mindössze 360 ezer forintot 
kap, míg az akadémiai kuta
tóintézetek ennek sokszorosát. 
A pályázatok következő elbí
rálásánál a különböző, intéz
mények között kellene jobban 
mérlegelni.

Problém aként merül fel az 
is, hogy jónéhány pályázó nem 
elég konkrétan vázolja fel té 
máit. A pályázatokat célszerű 
lenne titkositani, az objekti
vitás biztosítása érdekében. 
Az érdekcsoportokkal szembe
ni védekezés másik lehetősége 
az lenne, ha az elutasított pá
lyázatokat is .nyilvánosságra 
hoznák. És, ha kell, akár kül

földi szakértőket is be lehetne 
vonni az értékelésbe. Ami még 
lényeges: a jelenlegi rendszer 
szerint a pályázó kutatócso
portok a k íván t összeget m un
kahelyükön keresztül kapják 
meg, az intézmények gazdasá
gi és más keretfeltételei adot
tak  számukra. Ez a pénzügyi 
konstrukció megbénítja az 
eredeti célkitűzést, és az 
OTKA nem  tud ténylegesen 
alapként funkcionálni, hanem 
gyakorlatilag ugyanolyan 
pénzforrás, m int a többi, csak 
m ásként hívják. Hogy az 
OTKA ne függjön egy bürok
ratikus szabályozástól: szük
séges lenne elérni azt, hogy a 
pályázatot elnyert teamek sza
badon rendelkezhessenek a 
pénzzel, saját maguk választ
hassák meg a kutatások ke
retfeltételeit, helyszínét és a 
pénzt kezelő bankot. R. I.

Pályázati eredmények

A m erika i kapcsolat
A Central Missouri State 

University (CMSU) kezdemé
nyezésére és meghívására Za
lai Ernő rektorhelyettes októ
ber 27. és november 9. között 
az USA-ban járt. Az utazás 
közvetlen célja a CMSU-val 
való közelebbi megismerkedés 
és az am erikai egyetem által 
felajánlott tanár- és diákcsere 
lehetőségeinek és feltételeinek 
tisztázása volt. Zalai Ernő 
em ellett néhány más egyete
münkkel kapcsolatban álló, ú t
baeső am erikai egyetemre is 
ellátogatott: igy já r t Chicagó
ban (Northwestern és De Paul 
University) Kansas Cityben 
(University of Missouri, K. C.), 
Pittsburghben (University of

Az Országos Egyetemi és 
Főiskolai Közművelődési Bi
zottság az 1988—89-es tanév 
felsőoktatási közművelődési 
munka tám ogatására k iírt pá
lyázatára a beérkezett kérel
mekről az alábbiakban dön
tö tt: 1. Rajk László Szakkollé

gium 30 ezer forint; 2. Közép- 
Európai Nyelviskola Diákkör 
10 ezer forint; 3. Közgáz Társ
tud Klub 15 ezer forint; 4. 
Széchenyi Szakkollégium 20 
ezer forint; 5. Közgáz Amatőr- 
filmstúdió 20 ezer forint, ösz- 
szesen: 95 ezer forint.

Irodalmi lap: (egyelőre) nem
Az egyetem vezetői értekezlete 1989. 01. 16-án tarto tta ülé

sét, melyen többek között m egtárgyalta a „Kispolgár” nevű 
irodalmi kiadvány ügyét is, és nemleges döntést hozott az 
alábbi indokok alapján. — Jelenleg nincs lehetőség arra, hogy 
nem szervezett kiadványokat támogasson az egyetem. — A 
KÖZGAZDÁSZ, az Egyetemi Szemle és a MEDVETÁNC alkal
masak arra, hogy akár folyamatosan, akár különszámok for
m ájában az irodalmi, szakmai és egyéb jellegű megfelelő 
színvonalú írásokat megjelentessék. — A kalkulációk szerint 
a lap szervezőinek elképzelése, m iszerint ingyenes terjeszté
sű lenne a kiadvány, az egyetem ez évi költségvetését nagyon 
megterhelné.

Filmsorozat indul

Ember Judit: P E R
A  „Magyar gazdaság- és 

társadalom történet 1918—1980” 
illetve a „Magyarország tö rté
nete a XX. században” tá r
gyakhoz kiegészítő anyagként 
filmsorozatot indítunk, amely 
a század különböző eseménye
it feldolgozó — főleg — doku
mentumfilmek videováltozatá- 
nak vetítéséből áll.

Februárban a következő fil
mek vetítésére kerül sor: 

Ember Judit: PER (interjú 
Farkas Vladimírral és Rajk

Lászlóval) II. 21-én és 28-án 
(keddenként) 3-3 órás részle
tekben 14 órától és II. 24-én 
és III. 3-án (péntekenként) 14 
órától.

Ember Judit: Hagyd be
szélni Kutruczot! III. 7. (kedd) 
14 órától (3,5 óra).

A vetítés helye: I. előadó. 
A további programoknál a 
későbbiek során tájékoztatni 
fogjuk az érdeklődő oktatókat 
és hallgatókat. Gazd. tört.

tanszék

K DC-program
A Közgáz Diákcentrum kö

vetkező program jai: február 
24-én, pénteken 19.30—02.00- 
ig: koncert: A rt Reaktor; mo
zifilmek, hifi-sztereó, rockvi-

deo; non-stop disco Dj: Sze
les Tibor; teaház.

Március 3-án, pénteken: egy 
lengyel együttes koncertje: 
Kryzsztof Scieranski trió; elő- 
zenekar: Babos trió.

M indenkit szeretettel vá
runk!

Pittsburgh), W ashingtonban 
(George Washington Univer
sity). A többletköltségeket a 
Soros Alapítvány finanszíroz
ta.

Az utazás első állomása Chi
cago volt, ahol a rektorhelyet
tes találkozott a Soros-prog
ram  koordinátorával, Richard 
Farkassal (De Paul). Együtt 
tekintették át a program ta 
pasztalatait és javítási lehető
ségeit; s megbeszélték a diák
csere, a külföldi továbbtanulás 
kérdéseit, különös hangsúlyt 
helyezve a részképzésre diá
kokat küldő am erikai egyete
mek körének bővítési lehető
ségeire. Ugyancsak Chicagó
ban, a Northwestern élenjáró 
kutató egyetemen tárgyalt 
Zalai Ernő. A megbeszélé
sekből kirajzolódott: ha az 
egyetem megfelelően felkészült 
hallgatókat küld ki, akkor 
elegendő ezek költségeinek 
csupán egy évre történő biz
tosítása; ugyanis, ha a  hall
gató tényleg beválik, szint« 
biztos, hogy kutatási vagy ok
tatási segédfeladatok ellátása 
révén finanszírozni tudná to
vábbi tanulm ányait.

A CMSU (Warrensburg, 
Missouri) tipikus közép-nyu
gati oktató egyetem Kansas 
Citytől 120 kilom éterre dél
keletre. Itt egyetemünk szá
m ára igen kedvező feltétele
ket lehetett kialakítani. A m a
gyar kiutazó számára útikölt
séget, szállást, biztosítást, és 
ezen felül 1000—3000 dollár 
közötti pénzben! ju tta tást haj
landók adni; cserében viszont 
csak szállást és valamennyi 
zsebpénzt várnak. Egyetemünk 
számára igen vonzó lehetőség
nek tűnik a CMSU kisvállal
kozások m arketing- és tech
nológiai tanácsadására alakult 
alkalm azott kutatási központ
jának m unkájába való bekap
csolódás. Ez potenciálisan ma
gában rejti a hosszú távú, kül
kereskedelmet is elősegítő le
hetőséget. Megállapodás szü
letett a két egyetem közötti 
tárgyalások folytatásáról is, és 
egy keretszerződés jövő tava
szi előkészítéséről. Elliot elnök 
közvetve jelezte, hogy a szer
ződés aláírására Budapestre 
szeretne utazni, egyúttal vi- 
szontlátogatásra meghívná 
rektorunkat.

Az UMKC-n (Kansas City) 
tett látogatásra Henry Mitchel, 
a nemzetközi ügyekkel megbí
zott alelnök meghívására ke
rült sor. Itt a korábban fel
vett kapcsolat lehetőség sze

rin ti kibővítéséről, tanár- és 
diákcseréről esett szó. 8-10 
egyetemi vezetővel, illetve ve
zető oktatóval folytatott kon
zultáció során.

A Missouriban te tt látoga
tásról összegzésképpen el
mondható: nagyon kedvező 
alkalom nyílik az USA egy 
dinam ikusan fejlődő terüle
tén egyre rangosabbá váló 
egyetemekkel való tartós, te
rületileg koncentrált együtt- 
működésre.

A University of P ittsburgh- 
ön Bob Donnorummóval,.a k e 
let-európai kutatóközpont 
Igazgatóhelyettesével tárgyalt 
Zalai Ernő. A fenti egyetem 
is belépett a Budapesten te r
vezett nemzetközi business- 
schol szervezésébe; így külö
nösen érdeklődtek az iránt, mi 
lesz az MKKE szerepe ebben. 
Dr. Donnorummo különböző 
ötleteket vetett fel a magyar— 
am erikai diákcsere pénzügyi 
tám ogatásának előteremtésére. 
Jelezte, hogy szeretnének 
egyetemünkkel szorosabb 
együttműködést kialakítani, 
különösen az új oktatási prog
ram  ismeretében.

Az utolsó állomás Washing
ton volt, a G. Washington 
University. A nevezett egye
temmel a Közgáz együttműkö
dési keretszerződésben áll, de 
ez egyelőre még nincs kitöltve 
konkrét programmal. (Nem 
számolva a Soros-ösztöndíjjal 
akkor ott tartózkodó Mészáros 
Tamást.) A  Peter Lauter pro
fesszor által szervezett prog
ramokon Zalai Ernő többek kö
zött javasolta, hogy az am eri
kaiak nyáron diákcsoportokat 
hozzanak át és költségtérítés 
fejében vegyék igénybe az 
MKKE létesítményeit és taná
rainkat. Ezekbe a kurzusokba 
potenciálisan bekapcsolódhat
nának a mi diákjaink is. Ko
moly érdeklődést keltett em el
lett egy közösen — mana
gement, vállalati pénzügye^ 
tulajdon témakörökben — 
szervezett budapesti kerekasz- 
tal-konferencia lehetősége is. 
Ennek további szervezését 
Mészáros Tamás vállalta. A 
washingtoni egyetem nem zár
kózott el tanáraink oktatási 
feladatokra való meghívása 
(különösen szociológia és nem 
zetközi politika témában), sőt 
közös tanácsadói feladatok fel
vállalása elől sem.

Az Egyesült Államokban tett 
utazás tanulságaként tehát 
m egállapítható: úgy tűnik, az 
egyetem nemzetközi tevékeny
ségének erősítése, a diákcse
re, az oktatók külföldi utaz
tatása mind elérhető lehető
ségek, csak utánuk kell menni.
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Jam aha-ha-ha

Fejetlen réteg—K IS Z
Jó kis futballal és sörö

zésekkel kellemessé tett ter
mékeny anarchiában telt ja 
nuár végén mintegy 140 egye
tem ista és főiskolás hagyomá
nyos. a KISZ KB Egyetemi 
és Főiskolai Tanácsa által 
szervezett téli tábora. A „ve
zetés hiánya” háromfélekép
pen is megmutatkozott.

Egyfelől szó szerint, már 
am ennyiben a KISZ KB egye
temi és főiskolai osztályának 
két tapasztalt vezetője Szil- 
vásy György és Rákosi Fe
renc — többek neheztelésétől 
kísérve — váratlanul és egy
szerre a KB első titkára, 
Nagy Imre titkárságára tá 
vozott. (Azzal azért m inden
ki egyetértett, hogy a réteg 
érdekében végzett m unkáju
kért az Egyetemi és Főisko
lai Ifjúságért k itüntetést kap
ták.)

M ásrészt a réteg KISZ- 
szervezeteinek széthullása oda 
jutott, hogy az intézmények 
KISZ-es elitjének, vezetőinek 
részvételével zajló tábor prog
ram jai — Nyers Rezső elő
adását kivéve — szolid ér
dektelenségbe fulladtak. A  140 
táborlakóból 30-40-en üldögél
tek 1-1 „közös” rendezvényen. 
A legtöbb vitalitást az Unió 
a Demokratikus Szocializmu
sért nevű csoport szervezői 
m utatták, akik az első két 
nap során az alapszabály, 
program  és jelvény kidolgozá
sán fáradoztak szervezetük 
számára. Később rájöttek, 
hogy ezek a dolgok nem iga
zán fontosak egy csak csírá
jában létező szervezet szem
pontjából. Ezért átalakultak, 
ú j ügyvivő testületet hoztak 
létre, amelynek feladata, hogy 
tavaly kiadott platform juk 
alapján tavasszal megszervez
ze az UDSZ-t. A kész orga
nizmus aztán majd alkothat 
magának jelvényt, programot 
és szabályzatot. (Az ügyvivő 
testület vezetője Bajnai Gor
don, egyetemünk III. évfo

lyam, nemzetközi szakos hall
gatója lett.)

A KISZ utódlásának kérdé
se az a harm adik probléma, 
amely mélyen megosztja a 
réteg KISZ-en belüli repre
zentánsait. A K ISZ  még léte
z ik  a különböző intézm ények
ben — minden ellenkező lá t
szat ellenére —, 15-20 tagú 
vezetőségek és aktivisták  sok
helyütt még ellátják a h a 
gyományos KISZ-es tevékeny
ségeket is. (A Közgázon 50-en 
alkotják az aktív KISZ-es 
magot.) Sőt, még létezik a 
KB egyetemi és főiskolai osz
tálya (vezetője Gálái György) 
és az EFT (az időközben KB 
titkárrá  is avanzsált Gyur- 
c tín y  Ferenc elnökletével!. 
Ám a jelen az újrarendeződés 
kora. Ez m indjárt m egm utat
kozik abban, hogy sok egyete
m i K ISZ-vezető ellenzi a 
K ISZ  belső szervezeti átalakí
tását, föderalizálását. így pél
dául az ELTE-n nem jö tt lé t
re UDSZ-szervezet — szem
ben egyetemünkkel, amely 
olyannyira kezdeményezője 
ennek, hogy a volt és a je 
lenlegi (megbízott) KISZ-tit- 
kár (Horváth Gyula, a sta
tisztika tanszék munkatársa, 
illetve Kostyál Ferenc. III. 
évf. külgazd. szakos diák) is 
tagja az ügyvivő testületnek. 
Mindez nem jelenti azt, hogy 
itt nincs egy m arkáns ellen
zéke az UDSZ-nek. Az egész
ségügyi főiskolások saját szer
vezetet akarnak, a tanárkép
zősök nem tudják m it tegye • 
nek, az agrár főiskolások és 
a műszakisok kifejezetten é r
dekvédelmi jellegű szervezetet 
szándékoznak létrehozni, a 
katonai főiskolákon m inden
nek m aradnia kell a régiben, 
a vidéki tudományegyeteme
ken néhol (például Szegeden) 
alakult UDSZ-szervezet.

Elválik mi lesz mindebből, 
mondjuk a KISZ tavasszal 
esedékes kongresszusáig.

h. -s. -k.

A  KISZ-bizottság ú j titkára: Kostyál Ferenc

„Ä leépítést politikai érdek vezérelheti
Viharos év végét élt a KISZ- 

bizottság, bár a felszínen talán 
úgy tűnt, hogy csendesen épül- 
get lefelé. A Közgazdászban 
csak kis hír jelent meg arról, 
hogy Horváth Gyula lemon
dott, de ez komoly problémá
kat okozott a KISZ-bizottság  
amúgy zökkenőmentes életé
ben. Végül is öszvérmegoldás 
született több szempontból is. 
Egyrészt egy hallgató lett a 
megbízott K ISZ-titkár,. Kostyál 
Ferenc (III. évf. külgazd.) sze
mélyében, másrészt a gazda
sági ügyekkel Varga Horváth 
Viktória  foglalkozik, mert 
Feri a M ultiplan KlSZ-vállal- 
kozás vezetőségi tagja és így 
nem felügyelheti saját m un
káját. Elképzeléseiről, terveiről 
kérdeztük a megbízott KISZ- 
titkárt.

— Szerinted van-e és ha 
van, akkor m i ma a f  unkciója 
a KISZ-nek, vagy csak egy 
múltból visszamaradt szerve
zet, am it már régen meg kel
lett volna szüntetni?

— A kérdés így rossz! Meg 
kell különböztetni

melyik KISZ-ről 
beszélünk,

a mai KISZ-ről, az országos 
KISZ-értekezlet előtti KISZ- 
ről, vagy esetleg a következő 
kongresszus u táni KISZ-ről. 
Az OKÉ előtti KISZ-nek, úgy 
vélem, nincs helye és bázisa 
az egyetemen. A mai KISZ- 
nek van egy nem túl széles 
bázisa itt, azok az emberek 
képezik ezt, akik elhiszik, 
hogy a KISZ alapján létrejövő 
új baloldali ifjúsági szerveze
tek működőképesek, aktívan 
politizálóak lesznek. A kong
resszus utáni KISZ-ről meg
oszlanak a vélemények. Egye
temi körökben ez, illetve en
nek tagszervezetei egy teljesen 
szabadon szerveződő, végül is 
csak a baloldali eszméhez, bal
oldali értékrendhez igazodó 
szervezetek, amelyek megjele
nítik a vertikális struktúrát, 
m int például az agrárfiatalok 
szervezete, de a területi struk
túrát is: például kerületi, me
gyei szövetségek. Ez a KISZ 
megint csak nagyon sokszínű 
lesz a kongresszus után is, h i
szen nagyon sokan működőké
pesnek ta rtják  a régi struk tú 
rát is. Ez elsősorban a m un
kahelyi szervezetekre igaz, 
ahol ez a régi struktúra kielé
gítette azt a fajta politizálási 
igényt, ami ott az emberekben 
megvan. Az új szervezetekre 
vannak kezdeményezések, de 
egyelőre csak a számuk nagy, 
platformjaik, alapvető elkép
zeléseik nem m utatnak ilyen 
nagy eltérést. Inkább identi
táskeresés van, hiszen eddig a 
KISZ egy nagy homogén szer
vezet volt, a rétegszervezeti 
forma is viszonylag új. És 
most, amikor többpártrend
szerről, érdekprularitásról van 
szó, szükségszerű, hogy az 
identitáskeresés kapjon na

gyobb szerepet. Szerintem je
lenleg ez meg is haladja a 
tényleges érdektagoltságot.

— És mi a KISZ funkciója  
az egyetemen? Régóta tart az 
a folyamat, amelyben a KISZ  
elveszíti vagy elveszejti ér
dekvédelm i szerepét, de úgy 
tűnik, hogy még nem sikerült 
rátalálni a helyes útra.

— Az érdekvédelmi funk
ció megszűnése törvényszerű 
volt, hiszen a KISZ nem kép
viseli az összes egyetemi hall
gatót, sőt maga is aktívan 
részt vett a hallgatói tagozat 
létrehozásában. Hogyha azt 
akarjuk definiálni, hogy mi 
a KISZ szerepe az egyete
men, akkor azt kell definiálni,, 
hogy mi egy politikai szervezet 
szerepe az egyetemen. Ennek 
nem feladata, hogy kizárólago
san helyi politikai cselekmé
nyekben vegyen részt, ez is 
fontos, de nem ennek kell 
meghatároznia sajátosságát. 
Mindenképpen a társadalm i

problémák egészére 
kell választ adnia

és e politika mentén kell fel
lépnie az egyetemen. Most az 
egyetemi KISZ-nek az a fel
adata, hogy tömörítse a még 
meglevő KISZ-tagokat vagy a 
szimpatizáns elemeket, akik 
egy eljövendő baFbldali ifjú 
sági szervezet magját képez
hetik. Létre kell hoznia egy 
olyan szellemi bázist, amiből 
viiágosan kiderül, kikre lehet 
számítani, milyen elképzelé
sek, igények vannak. Ezt a 
Közgázon február elejéig te r
vezzük megtenni. Ezután ke
rülhet sor az UDSZ (Unió a 
Demokratikus Szocializmu
sért) és más baloldali ifjúsági 
szervezet politikai tevékenysé
gének szervezésére.

— A m it elmondtál, ahhoz 
csak az szükséges, hogy a 
K ISZ  megtalálja a kapcsolatot 
a hallgatókkal, ami a közel-

' m últban nem  nagyon sikerült. 
M ilyen eszközökre gondoltok 
ehhez?

hasson ki, másrészt arra, hogy 
a tagság véleményét hallat
hassa.

— Szerinted mekkora je 
lenleg a politikai játéktere a 
KISZ-nek?

— Ez

a játéktér egyre szűkül.
Ma senki nem hiszi el vagy 
nem akarja elhinni, hogy a 
KISZ meg tud újulni, ezért 
mindenki igyekszik beszoríta
ni a KISZ működését olyan 
érvekkel, hogy nincs pénz e r
re, nincs tagságotok, nincs 
most szükség ilyen típusú po
litizálásra. Az egyetemen ez 
kicsit másképp néz ki, hiszen 
ez az egyetem elég liberális. 
Itt egyenlő esélyekkel indu
lunk.

— Egy ilyen helyzetben  
m iért vállaltad el a K ISZ-tit- 
kári posztot?

— Adódóan abból, hogy 
június óta szervezőtitkár va
gyok, elég jól figyelemmel 
tudtam  kísérni a KISZ-bi- 
zottság működését. A leépü
lés m intapéldáját lehet ta 
pasztalni. Nem is annyira a 
tagság csökkenéséből, hanem 
abból, hogy egyre kevesebb 
ember hajlandó dolgozni a 
KISZ-ben, amelyről mindenki 
azt állítja, hogy életképtelen 
szervezet. Ez szerintem nem 
igaz, de ha nincs kivel dol
gozni, a mi m unkánk érte l
metlenné válik. Ezeket a rém 
híreket azért terjesztik, mert 
az ifjúság legerősebb politi
kai szervezetének leépítését 
egy nagyon indokolt politikai 
érdek vezérelheti, ami nagyon 
közel áll ahhoz, hogy az egye
temisták nem tanulnak, h a
nem tüntetnek. Hiszen a 
KISZ-nek voltak olyan állás- 
foglalásai (lakáskérdés, öko
lógia), amelyek nem mindig 
egyeztek meg a pártálláspont
tal. Ebben az esetben szétta
golni az ifjúságot apró, reá
lis politikai hatalom mal nem

rendelkező szervezetekre, po
litikai törekvés lehet. Szerin
tem a KISZ-t em iatt is sú jtja 
a politikai térvesztés. Ügy 
gondolom, ha nem vállalom 
el, akkor a Közgázon teljesen 
széthullik a KISZ-szervezet. 
Nem hiszem, hogy ezt meg 
tudom akadályozni, de ha 
nem bontakozik ki egy új 
politikai szervezet vagy szer
vezetek csírái, akkor ez sok
kal veszélyesebb. A célom egy 
olyan menedzserpolitika, am e
lyik lehetőséget terem t új 
szerveződések megjelenésére 
a KISZ-en belül, hiszen a • 
KISZ-en kívül már megterem
tődött a konkurencia.

— Szerinted valóban van 
konkurenciája a KISZ-nek, 
vagy a Fidesz valójában csak 
a konkurencia veszélyét je 
lenti?

— A Fidesznek jelenleg 
3000 tagja van, a Közgázon 
60-70. A KISZ-tagok száma 
az egyetemen 300—500 között 
mozog. Politikai aktivitás te 
kintetében nem ilyen egysze
rű a helyzet. Egyetemi szin
ten valóban nagyon tevékeny 
a Fidesz, de országos szinten 
megint nem lehet abszolút 
versenyről beszélni, hiszen a 
KISZ sok kérdésben ugyanazt 
az álláspontot képviseli, m int 
a Fidesz. A konkurencia azt 
jelenti, gyakorlati lehetőség 
van arra? hogy új politikai if
júsági szervezet jöhessen lé t
re.

— Végül egy személyes 
kérdés. M ennyit keres ma egy 
egyetemi KISZ-titkár?

— Ha társadalm i m unká
ban végzi, akkor egy fillért 
sem. Ha félállásban, tehát 
hallgató és em ellett a buda
pesti apparátus tagja is, akkor 
bruttó 3500 forintot kap ha
vonta. Ha teljes állásban úgy 
10-12 ezer forint havonta. Én 
félállásban vagyok, tehát 
ezért a m unkáért 3500 forin
tot kapok.

— Köszönöm a beszélgetést.
Trautm ann László

Felhívás
Koalícióson képviselhető gazdaságpolitika

a cél

— Hogy nem sikerült, az 
túlzás, hiszen van egy lapja és 
éppen a legutóbbi számban 
két vitacikket is közölt. Ezzel 
kapcsolatban szeretném meg
jegyezni, hogy ez téradás és 
nem a KISZ-bizottság véle
ménye. Tehát ez a kapcsolat 
élő. Még fel lehetne sorolni a 
különböző szakbizottságokat 
(instruktori, nemzetközi szak- 
bizottság) vagy-a többi KISZ- 
rendezvényt (gólyabál stb.). 
Talán ezek m ellett nincs min
dig ott, hogy KISZ, de nem 
biztos, hogy ez rossz. Persze 
ez a kapcsolat nem tökéletes. 
De akkor ugyanezt a kérdést 
fel lehet tenni az összes töb
bi politikai szervezetnek is, 
hogyan kíván kapcsolatot te
remteni a passzív, nem poli
tizáló tömegekkel. Szerintem 
ennek legfontosabb eszköze a 
nyilvánosság. Ez garancia a r
ra is, hogy semmiféle merev 
hatalm i centrum  ne alakul
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SZERV EZŐK

Az estis csapda egyre veszélyesebb
Tananyagokról, hallgatókról, oktatókról

Az esti képzés jövője az, tu 
domásom szerint, hogy csak 
főiskolai ágon, gazdálkodási 
szakon fognak jelentkezést el
fogadni, és tervezik a levele
ző tagozat megszüntetését. (Az 
ipari kari tanácsülésen viszont 
ellenérvek is megfogalmazód
tak azzal, hogy viszont mód
szerében alaposan át kellene 
alakítani a nem nappali kép
zést.)

Az esti képzés jelenének a 
megértéséhez tudni k e ll ' azt, 
hogy rejtett kritérium a is van 
annak, ki lehet nappalis. Az, 
aki eltartói nyilatkozatot hoz. 
De m iért ilyen fontos ez a 
papír? Hogy ne kérhessen 
ösztöndíjat a hallgató. Az esti, 
levelező stb. tagozat tehát 
költségkímélő!

— Nem igényel kollégiumot, 
teremtakarékos, jobban ki
használja az oktatólétszámot, 
nem használja a nyelvi la
bort. elkerüli a TDK-t, min
denféle kiegészítő tevékenysé
get, enyhíti a könyvtár leter
heltségét, kimarad a prosze
mináriumokból, gyakorlatok
ból, konzultációkból, . . .  és 
am iről én még nem is tudok.

Ezzel szemben megduplázza 
a hallgatói létszámot (2500 
nappalis és 2500 nem nappa
lis). Tehát nemcsak a szeré
nyebb képesség szelektálja a 
hallgatók felét a nem nappa
lis tagozatokhoz, hanem az az 
állami szervezési elv, amply az 
eltartási nyilatkozatnál is oly 
furcsán tetten érhető. Ez az 
előzmény. A következmény 
pedig az a statisztika, hogy a 
nem nappalisok átlageredmé
nye egy jeggyel gyengébb a 
nappalisokénál (csak? — me
rül fel a kéfflés).

Az általános' karon kari ta
nácsülésre

érdektelennek tartották  
az estis témát,

mert ide csak a pénzügyesek 
kis csoportja tartozik szak 
szerint, azok pedig fordulja
nak a tanszékhez.

A kereskedelmi karon sem 
foglalkozik a témával a ta 
nácsülés, viszont szívélyesen 
elbeszélgettek velem írásos 
problémafelvetésem alapján 
(ebből voLt részlet a Közgaz

dász decemberi utolsó számá
ban), sőt két gépelt oldalon 
Mihályiné tanulmányi előadó 
ellenérveket is megfogalma
zott. Válaszoltak, és én vitat
kozhattam.

Az estisektől jobb eredmény 
nem várható, mert már ma is 
túlterheltek? De m iért? Pél
dául azért is, mert sok tekin
tetben ellátatlanok, alulinfor
máltak, és rengeteg felesleges 
erőfeszítésre kényszerülnek. 
Nem nevezném az élet iskolá
jának, hogy átlag két hónap 
kell egy-egy konzultáció ki
eszközléséhez. Szubjektivek a 
decemberi Közgazdászban 
megjelent javaslataim , nem 
reprezentálják általában az es
tisek véleményét? Ki tudhat
ja? Hallgatói képviselőként 
megpróbáltam egy kérdőívet 
szétküldeni, a nem nappalis 
hallgatók véleményét széleseb
ben megismernj. A nyomda 
papírhiány m iatt majd három 
hónapig nem készítette el a 
sokszorosítást.

Mint a HT estis tagja részt, 
vettem az ipari kar tanácsá
nak január 31-i ülésén, mely
nek tém ája az estisek képzé

se volt. Rajtam  kívül más 
nem nappalis hallgatók is 
hozzászóltak részletesen, tá r
saik megkérdezett véleményét 
is tolmácsolva. Kerékgyártó 
Györgyné az ipari kar dékán
ja  válaszában hangsúlyozta, 
hogy az itt felsorolt gondok 
egy része a karon túli, össz- 
egyetemi probléma.

Az ipari karon 16 gépelt 
oldalas anyag született Bala
ton Károly dékánhelyettes és 
Melega Tiborné, Módos Gyu
la, Péterji János oktatók ré
széről, valamint napirendi 
pont lett az estisek ügye a 
kari tanács ülésén. Ez a vita
indító már megemlíti, hogy a 
nem nappalisok 80 százaléka 
másoddiplomás, tehát

nem mind
szorgalmatlanságból 

kerülte ki
a nappali tagozatot. Besétált 
viszont a hallgatók nem nap
palis fele egy csapdába, 
amelyről e vitaindítóval is 
vitatkozva az alábbiakat vé
lem kiemelendőnek;

1. A szak szerint a karhoz 
tartozó hallgatókat mind érin
tik az általános alapozó tá r
gyak (például pg, filozófia, 
számítástechnika, matematika) 
sőt, lényegében ezek szelek
tálnak legerősebben az első 
két évben (talán 30 százalék 
kimarad). Szerintem ez a sze
lekció sokszor diszfunkcioná- 
lis, főleg az előadások jegy
zetek szolgáltatásait viszonyít
va a vizsgakövetelményekhez. 
Sokszor nem m utatja a vizs
gajegy azt. hogy a hallgató 
mennyire vált, válhatott fel
készültté a szaktárgyak tanu
lására.

2. Nekem nagyon tetszettek 
a különféle típusú vizsgák 
(írásbeli-szóbeli, egyéni-cso
portos, húzott tétéi — kért 
tétel stb.) Ezt a változatossá
got inkább gazdagítani kelle
ne. Az a baj, hogy kiszám ít
hatatlanok a vizsgakövetelmé
nyek (és nem az, hogy nem 
egyformák). Például a tanszé
ki vetélkedés addig érdekes, 
míg nem a vizsga értékelésé
ben érvényesül a tudásszint, 
képesség helyett a szimpátiát 
díjazva. A kezdeti szelekciós 
években nagy pazarlás a 
meglepetés-vizsga, hiszen azon 
alapszik, hogy a szorgalmi 
időszak alatt szinte nincs is 
kontaktus a hallgató és az 
oktató között. Majd a vizsgán.

Teljesen bizonytalan, hogy mi 
lesz a követelmény a félév 
végén.

3. Az, hogy az előadásokra 
és a vizsgaidőszakbeli tanulás
ra igyekeznek támaszkodni az 
estisek, az nem fogyatékosság, 
hanem éppen nagy tartalékot 
jelent! Eszerint mégiscsak

érdemes volna 
intenzívebbé ter.ni

az egyetemen töltött időt: né
hány hasztalan előadás he
lyett gyakorlattal, önfelmérő 
rövid tesztekkel stb. Tudato
sítani és megbeszélni, egyez
tetni kellene az oktató és a 
hallgatók félévi stratégiáját.

4. Az elmélet és a gyakor
lat szembeállítása nem sze
rencsés úgy, hogy a hallgató
tokat csak a gyakorlati isme
ret érdekli. Először is az ideá
lis az volna, ha a hallgató 
liftezhetne az elméleti és gya
korlati ismeretek közölt. Ha 
ehhez kapna segítséget. De 
most úgy vetődik fel a kérdés, 
hogy az egyetem nem mond-, 
hat le az elméleti alapozás
ról? Sokszor hiába tettem fel 
elméleti kérdést az alapozó 
tárgyakból. Nem kaptam vá
laszt. Mintha az egyetem mon
dott volna le máris az esti
seknél az elméletről. A gya-



n Engedékenyebbek, liberálisabbak voltunk
3.6, a bukások száma 10, a je
leseké 40 fő körül alakult. Az 
em elt szinten az eredmények 
még jobbak: 4.13-as átlag, 5 
elégtelen, s közel 50 jeles. A 
tanszék véleménye szerint a 
korábbiaknál sakkal jobb 
eredmények több tényezőre 
vezethetők vissza. Jóval na
gyobb volt az órák látogatott
sága és jobban is tanultak a 
hallgatók, m int a korábbi év
folyamok, ez egyértelműen az 
új rendszer nagyobb követel
ményeire és a választási sza
badságra vezethető vissza. 
Ugyanakkor a tanszék tagjai 
önikri tikusan m egállapították 
azt is, hogy az eredmények 
nem teljesen reálisak, ugyan
is jelentős mértékben vissza
tükröződik bennük az átm e
neti tananyag rövidebb volta, 
valam int — különösen az 
emelt szinten — a számonké
rés terén megmutatkozó libe
ralizmus is.

Bizonyos félévközi «villon
gásokból» az egyetem közvé
leménye is értesülhetett arról, 
hogy a gazdaságtörténet tan 
szék m unkatársainak többsége 
nem érte tt egyet a tárgy elő
írt számonkérési módjával. 
Ennek okai összetettek: a tárgy 
és a tananyag jellege; a ta n 
szék személyi adottságai; ér
zelmi, hangulati tényezők; bi
zonyos hagyományok megléte 
vagy éppenséggel hiánya egy
arán t közrejátszott, a látszó
lag csak az írásbeli-szóbeli 
kérdése körül összecsapó vitá
ban. Végül is a tanszék m un
katársai — a többi tanszékhez 
hasonlóan — derekasan helyt
álltak, s a  vizsgák eredményei
ben nem türöződnek az emlí-

javítása, valam int, az intézet 
jazdálkodási és foglalkoztatási 
Lutonómiájának növelése.”

A rektorhelyettes ezután a 
cülföldi (nappali) és az esti- 
evelező. hallgatókkal kapcso- 
atos tapasztalatokról számolt 
se. A külföldiek és a levele
sük eredményei e két csoport 
— régóta ism ert — problém á
járól tanúskodnak, nevezete
sen arról, hogy nem eléggé 
'elkészültek az egyetemi tanú« 
ásra.' Ezért felül kell vizsgál- 
íi a külföldi és levelező hall
gatók oktatását az új képzési 
-endben. Az esti tagozaton 
lagyjából a nappaliéhoz h a
sonló eredmények születtek.

Szervezési tapasztalatokról 
szólva Zalai Ernő megállapí
totta, hogy a foglalkozások lá
togatottsága és a felkészülés 
tanulás szignifikánsan jobb 
volt, m int az előző években. 
Idén' nagyobb figyelmet kell 
fordítani bizonyos adiminiszt- 
ratív  problém ákra, így például 
a zh-k szervezésére és szem
be kell szállni a kirívó fegyel
mezetlenségekkel.

A hozzászólások közt el
hangzott, hogy

Nézzük az egyes tantárgyak 
tapasztalatait

fő vonalakban!
A mikroökonómía  sok szem

pontból kísérletinek tekinthe
tő .első félévét összeségében si
kerként könyvelhetjük el. A 
hallgatók döntő többsége (522 
fő) emelt szinten  vette fel a 
tárgyat, ezek átlaga 2.74 volt, 
a bukások száma 88, a jelesek 
száma 37. A normál szinten 
tanuló 47 hallgató átlaga 2.17 
volt, a bukások száma itt 4 
fő volt, jeles nem volt. A tan
szék szerint a korábbi politi
kai gazdaságtanti osztályzatok
hoz képest szerényebb ered
mények részben az egységes 
és szigorúbb számonkérésnek, 
részben bizonyos szervezési 
nehézségeknek (kevés szejmi- 
náriumvezető, nagy létszámú 
szemináriumok) tudható be, 
Én még ehhez feltétlenül hoz
zátenném az oktatók tapaszta
latlanságát, a tananyag túl- 
m éretezettségét és kiforratlan
ságát is. Alapvetően azonban, 
még egyszer hangsúlyozom, a 
tárgy beváltotta a hozzáfűzött 
reményeket.

A matematikai alapismere
tek  tárgy vizsgaeredményei

M i fáj, ked
kalmas cikknek a lapjában. 
Ja,

hogy ez a demokrácia?
Nem, ez csak annak vadhaj
tása, s őszintén remélem, hogy 
nem megszoknunk kell, csak 
átmenetileg elviselnünk. (Ha 
m ajd egyszer végre világosság 

' lesz a fejekben és tisztaság a 
szívekben__)

Végezetül, kedves Fáy Ár
pád, ne vegye zokon, hogy ön
m agában véve csacska kis 
glosszája m iatt magán verem 
el a port egy jóval szélesebb 
körben megfigyelhető jelen
ség miatt, am elyre ön ekla
táns példát szolgáltatott. Ké
rem, ne adja fel, de vegye 
tudomásul, hogy ráció (tudás, 
tájékozottság, belátás) nélkül 
az emóció, szereplési vágy 
nem segíti a kibontakozást.

Harcos sportbajtársi üdvöz
lettel :

Toldi Miklós, alias 
Zalai Ernő

Ui: Egyébként valóban baj 
van az ET működésével, s ez
úton kérem minden érdeklő
dő és érdekelt közreműködé
sét új alapokra helyezésében. 
Válaszokat a ;,Kalandorok k í
m éljenek” jeligére a rektori 
hivatalba kérem.

hogy 22 őrült miért fut 
oly elszántan egy vonzónak 
tűnő gömb után, csak azért, 
hogy mikor végre utoléri, egy 
lendületes rúgással ismét 
messze továbbrúgja. Szóval, 
talán érti, mire is gondolok, 
de ha nem, szeretném néhány 
további példával! megvilágíta
ni.

A félévzáró ET sok szem
pontból tipikusnak, de sok 
más szempontból igen sa já
tosnak tekinthető. Tipikus 
például az elrendezés szem
pontjából (rendezett vezetői 
karéj, rendezett hallgatói ka
réj, s köztük a tanári tanács
tagok hiányos és rendezetlen 
sorai), jellemző a hallgatói 
aktivitás, a hiányos előkészí
tés szempontjából, az ET ha
táskörét, jogosítványait, kívá
natos működési m ódját illető 
bizonytalanság és tanácstalan
ság, és más, kevésbé érdekes 
jelenség szempontjából is. Ta
lán még tipikusnak nevezhető 
abban a tekintetben is, hogy 
a tan terv  számonkérési pasz- 
szusai esetében, elsősorban a 
HT és a „reformmenedzser” 
között „pattog a labda”.

Egyáltalán nem  jellemző 
azonban — hogy rögtön az 
előző gondolatot folytassam —, 
hogy a HT és a „reformme
nedzser”

más-más csapatban 

„focizik”.
De azért sem volt tip i

kus,, m ert az ET, m int aho
gyan ezt a kiküldött meg
hívó is tartalm azta,, ezúttal 
eredendően valóban csak tá
jékoztató  jellegűnek volt ter
vezve (részben ennek tulajdo
nítható a szokásosnál is ala
csonyabb tanári érdeklődés).

Ettől persze az ülés nem 
volt mentes félreértésektől. Itt 
nem elsősorban a '  maga vas
kos félreértéseire gondolok, 
hanem arra  az információs 
hézagra, amely az inkrim ináit, 
hosszú, de számomra nem fe
lesleges vitát eredményező 
első napirendi pont körül 
m egm utatkozott Szóval az 
alapvető félreértés abból adó
dott, hogy előzetesen nem tu 
datosítottuk kellőképpen a HT 
képviselőiben (csak magamra 
vethetek), hogy itt még NEM 
a várva várt és ízekre sze
dendő ÜJ VIZSG A. ÉS T A 
NU LM ÁN YI SZ A B Á L Y Z A T 
BÓL  van szó, hanem az 1933. 
június eleji ET-n elfogadott 
I. éves operatív tantervből és 
számonkérési formákból kö
vetkező átmeneti szabályzat 
bemutatásáról. Ez pedig csak 
azt jelentette, hogy az ET-nak

módot k ívánunk adni a r
ra, hogy gyakorolja ellenőr
zési jogát. (Mindketten jól 
tudjuk, kedves Fáy Árpád, 
hogy milyen sötét, mindenre 
képes ez az egyetemi vezetés, 
hogy ne beszéljünk magáról a 
„■reformmenedzserről” ! Azt 
meg m indnyájan jól ismerjük, 
hogy Magyarországon m anap
ság csak két vezetőtípus léte
zik: pipogya, tehetetlen vagy 
neosztálintista. Tertium non 
dat-ur! Úgyhogy: Üsd-vágd, 
nem apád!)

De, hogy ne m aradjon titok 
az a bunda sem, ami a szü
netben az öltözőben „Toldi 
Miklós” (erre azért külön 
büszke vagyok!) és a „cseh 
vitézek” között köttetett, el
árulom, hogy ott nemcsak a 
félreértéseket tisztáztuk, ha
nem azt is, hogy sajnos itt  va
lóban

hiba van a kréta körül.
Volt ugyanis (egy vagy ket
tő?) olyan tanszék, amelyik 
nem követte szó szerint a jú 
niusi határozatot — s horri- 
bile dictu! — kisebb fokú 
autonómiára ragadtatta m a
gát! Megállapítottuk, hogy ez 
— hogy ism ét ö n t idézzem — 
„eső u tán  köpönyeg”, ne kezd
jük  ú jra  a tanévet elejétől, 
hagyjuk inkább levizsgázni az 
első évfolyamot. (A bunda
pénzt gyanútlanul én is fei- 
vettem , de kívánságára- h a j
landó vagyok letétbe helyezni 
a maga által megnevezett 
bankban, amíg a helyzet nem 
tisztázódik — a’ la Fitos.)

H át ennyit, a második fél
idő jo g án ,. megfigyelésének 
igazságáról. Csak csodálkozni 
tudok azon, hogy ön, aki ott 
volt az ülésen, mindezt így 
félreértelm ezte. Bizonyára 
vannak helyes részmeglátásai 
is, de ki törődik velük, ha 
egyszer az alaphang ennyire 
hamis. Épp ezért hát tisztel- 
tetem a szerkesztőséggel 
együtt, amelyik helyt ad ilyen 
tájékozatlan, , félrevezető, de 
hangulatkeltésre kiválóan al-

A z e lső  s z a m iz d a t fó ru m o t é s  Ki
á l l í tá s t  a  J u r t a  S z ín h á z b an  r e n 
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A Sá&zmíitóodási 
b i z o t t s á g  p á l y á z a t a !

A közművelődési bizottság 
felhívja az öntevékeny cso
portok figyelmét, hogy a kö 
vetkező pénzelosztás (amely a 
tanév második felére vonatko
zik) februárban lesz. Ezért 
kérünk minden tevékenység
centrumot, hogy pályázatukat

1989. február 15-ig a közmű
velődési titkárságon adják le. 
Az e félévre kapott pénzzel ez 
időpontig kell elszámolni. Bő
vebb felvilágosítást a közmű
velődési titkárságon lehet kér
ni.

ítt teljes statisztikák még nem 
állnak rendelkezésünkre. Az é 
intézet gyorsjelentéséből kitű- t 
nik, hogy sikerült a relatív 
előrehaladást é$ az abszolút 1 
tudás elemeit kombináló érté- 1 
kelési rendszerrel elejét venni 1 
annak, hogy az eredmények 1 
rosszak legyenek, sőt végül is : 
kifejezetten jó jegyek szülét- ■ 
tek. A hallgatók többségének a ; 
nyelvi előképzettsége és nyelv- : 
tanulási affinitása ugyanis az i 
oktatók egybehangzó v élemé- 1 
nye szerint igencsak siralmas, i 
A nyelvoktatás terén a hely- ! 

. zet egyáltalán nem  megnyug- i 
taté, az angol nyelv oktatása i 

’ terén különösen nagy és vár- : 
i hatóan növekvő feszültségek

kel kell szembenéznünk. Az : 
I egyetem vezetése és az inté- 
i zet kollektívája különböző mó

dokon igyekszik normalizálni
■ a helyzetet, de itt gyors előre-
■ haladással sajnos nemigen 
' számolhatunk. A tervezett in

tézkedések között szerepel
! például a felvételivel egybe- 
1 kötött nyelvi meghallgatás be- 
’ vezetése, a nyelvoktatás fizi- 
i kai és személyi feltételeinek

a Nyelvi Intézet 
önálló szeretne lenni

az új rendben, minthogy az 1 
egész egyetemi diákságot ok- < 
tatja . Kiderült, hogy a felújí- 1 
to tt egyetem működtetési, ; 
karbantartási költségeinek fe- : 
dezésére egy közepes vállalat 
nettó bevételére lenne szűk- 1 
ség. Ennek előterem tésére kü
lön menedzsert kellene alkal
mazni. A gazdaságtörténet tan- : 
szók oktatói kifogásolták az i 
egyetem vezetésének azt az i 
irányítási filozófiáját, misze- : 
r in t ezen az egyetemen csak : 
fölülről, a tanszéki ellenállás

leküzdésével lehet változásokat 
elérni. Véleményük szerint a 
tanszékeknek önálló, autonóm 
alapegységeknek kellene len
niük.

Csáki Csaba erre reagálva 
tagadta, hogy az egyetemen 
diktatúra („felvilágosult ab 
szolutizmus”) lenne. Vélemé
nye szerint az egyetem nem 
más, m int magánzók laza hal
maza. Ö is elsősorban tudós
nak és nem rektornak ta rtja  
magát.

K . S . —  S . A .

te tt feszültségek. 22 jeles és 21 
elégtelen mellett 3,24-es átlag 
alakult ki a közel 500 fős nap
pali tagozat esetében. (Egyéb
ként a 2. félévre sikerült a 
tanszék képviselőivel egy 
rendszerkom form, szóbeli és 
írásbeli elemeket egyaránt ta r
talmazó számonkérési mód
szerben kiegyeznünk.)

A technológia tantárgyat el
ső félévben mindössze csak egy 
100 főnyi társaság választotta. 
Nyilván a választásból, a  mo
tiváltságból is fakad (túl a 
rendszer kényszerítő erején), 
hogy az előadások látogatott
sága, a hallgatók aktivitása és 
tudása messze felülm últa a  ko
rábbi átlagot. Itt az eredm é
nyek a következőképpen a la
kultak: átlag 3.32, 10 elégte
len és 26 jeles mellett.

A filozófia  tanszék oktatási 
tartalm i és vezetési-szervezés: 
válsággal küzd, s attól félek 
hogy ez/t valamelyest — az i 
szerencsére csak 100 fő körül 
— hallgatóság is érzékeli 
amelyik a tárgyat alap- vagy 
emelt szinten az idén felvet
te. Mivel a tárgy félév végér 
szóbeli vizsgával zárult, így 
legalább a számonkérés forrná 
j á t illetően kevés volt a za
var forrása, de az a  kévé: 
(félév közi számonkérés) be ií 
jött. Az eredmények egyéb
ként igen jók: elégtelen nincs 
jeles alapszinten (55 főből) 24 
em elt szinten (37 főből) 18, a: 
átlagok pedig mind az alap
szinten, mind az em elt szín 
ten 4.2 körül alakultak, tehá 
kiemelkedően az évfolyam leg 
jobb eredményei.

A z idegen nyelvi osztályza 
tok feldolgozása még folyik

egy 500 elsős hallgatónk lesz, 
amely még így is nagyobb, 
m int a sokéves átlag. E zek .az 
adatok számomra inkább 
megnyugtatóak, m int nyugta
lanítóak. Bár még a részletes 
elemzés előttünk van, azt m ár 
most is -tudjuk, hogy a «ki
vagy lebukó» hallgatók között 
jelentős számban vannak kül
földi egyetemekről és más in
tézményekből átvett, tehát fel
vétel nélkül felvett magyar és 
nem  magyar hallgatók, akik
nek az átlagos előképzettsége 
a többiekénél jóval alacso
nyabb volt. Másrészt pedig, a 
megemelt követelm ény szint 
ritkította az »alsó zónát-", jóval 
kevesebben kaptak az idén 
«kegyelem kettest», m int az el
m últ években.

Jelentősen megnőtt tehát az 
elm últ évekhez képest a le
morzsolódások aránya. A  ko
rábbi évek 20 fő (4 százalék) 
körüli nagysága most várha
tóan 60-80 (10-14 százalék)
körül fog alakulni. Számomra 
és gondolom mások számára is, 
meglepő, és egyúttal megnyug
tató, hogy a főbb rétegek — 
munkás-, paraszt-, értelmiségi 
származású hallgatók — il
letve gimnázium, szakközépis
kola vagy Budapest—vidék 
szerinti összehasonlításban az 
egyes csoportok szinte telje
sen azonos arányszámban, 
14-16%-ban képviseltetik m a
gukat az érin tett 100 főnyi

a nappali tagozat 
vizsgaeredményeinek

ismertetésére:
„Az év elején mintegy 586 

diák iratkozott be, s ebből már 
a félév közben kb. húszán év- 
halasztást-évismétlést kértek. 
A fennm aradó közel 560 diák
ból eddig valamivel több, m int 
460 fe jzete be az 1. félévet. 
(Az idegen nyelvelt osztályza
ta it még nem tudtuk figye
lembe venni, de ezek egyéb
ként inkább felfelé fogják ke
rekíteni az eredményeket.) 
Nos, idegen nyelv nélkül szá
mítva, a mintegy 460 diákból 
több m int 280, azaz a teljes 
évfolyam  fele, fejezte be ta
nulm ányait 3.00 feletti átlag
gal, s mintegy 400 hallgató ért 
el közepesnél jobb  (2.51 felet
ti) tanulmányi átlagot. A 
4.00—5.00 átlag közé és a  2.5 
alá eső hallgatók száma egy
arán t 60-60 körül van.

Bizonyára sokaknak, feltűnt, 
hogy közel 100 fő, illetve 120 
fő nem fejezte be az első fél
évet (jelenleg mikroökológiá- 
ból 48, matematikából 42, szá
mítástechnikából 67 fő, gazda
ságföldrajzból 10, gazdaságtör
ténetből 14, technológiából 4 
fő  áll bukásra). Ezek közül kb. 
25-30 olyan hallgató van, aki 
biztos távozásra vagy évis
m étlésre kényszerül, s mintegy 
50-re becsülöm azok számát, 
akiknek még jó esélyük van 
a  bennm aradásra, a megka
paszkodásra, a többi köztes 
eset. Ha tehát becslésem nem

(Folytatás az 1. oldalról.)

nek — tanszékeink egybehang
zó véleménye szerint messze

m eghaladja az elfogadható 
m értéket.”

Ezt követően Zalay Ernő rá 
té rt

A kérdés költői, nem várok 
•á választ. De hogy valami 
:áj, ez cikkéből (A mérkőzés, 
közgazdász 1989/2. sz.) szá
nom ra nyilvánvaló, s az Is, 
rogy nem csak az esti halig a- 
ók valóban mostoha sorsa, 
úrik érdekvédelmét tisztelet- 
•eméltóan fölvállalta. Csak 
lem vagyak biztos benne, 
rogy ezúttal jó orvossággal 
cúrálita magát. Azt is előre 
szeretném bocsátani, hogy 
lem  annyira kis írása készte
tett arra, hogy tollat ragad
lak, m int inkább az a széle
sebb körű jelenség, amelynek 
?losszája akaratlanul is m in
tapéldája.

Cikkét olvasva óhatatlanul 
első am erikai tv-élményeim 
íutottak eszembe, amikor elő
ször láttam , minden előzetes 
nformáció nélkül, baseball- 
mérkőzóst. (Pardon, m int ön 
i volt rektorok képét a falon, 
ín is lá ttam  m ár előbb né- 
íány baseballposztert.) Körül
iéiü l úgy voltam vele — hogy 
nás példával éljek, hiszen 
lem  mindenki ért a baseball- 
i o z  —, m int az egyszeri kő- 
sorszaki, aki először lát fu t
ballmérkőzést, s nem érti,

több év átlagában is elfogad
hatóak, sőt ta lán  valamivel 
még jobbak is a korábbiak
nál. Az emelt szint (180 fő) á t
laga 3.1, a bukások száma 18, 
a> jeleseké szirvt.én 18 fő, az 
alapszinten  az átlag 2.8, a2 
elégtelen, illetve a jelesek szá
ma 28, illetve 2 fő. Mindez 
azonban m egfeszített tanári és 
hallgatói m unka  eredménye, 
ugyanis, a  tanszék úgy látja, 
hogy a tananyag új szerkeze
te és időbeosztása á hallgatók 
egy jelentős részét kitevő, igen 
gyenge matem atikai felkészült
ségű diákok számára rendkí
vül nagy megterhelést jelen
tett.

A számítástechnika  tárgyat 
az új rendszerben — az okta
tóik szerint — valamivel job
ban sikerült elsajátíttatni, mint 
korábban. Az átlageredmény 
itt 2.87, az elégtelenek száma 
66 fő, a jelesek száma 89 fő 
volt.

A Magyarország természeti 
és gazdasági erőforrásai című 
tárgyat alapszinten  közel 400, 
emelt szinten  90 hallgató vet
te fel. Az előbbi átlag ered
ménye kiemelkedően jó  lett:

korlat meg sokszor jóval előt
te  já r  a tananyagnak. Sokkal 
tömörebb, jobb, frissebb jegy
zetekre volna szükség.

5. Milyenek a hallgatók? A 
hallgatókat érdekelné, ha az 
oktatónak, egyetemnek véle
ménye lenne, minél több ér
demleges visszajelzése a vizs
gajegyeken kívül a hallgató 
m unkájáról, helyzetéről. Nem
csak személyesen, hanem 
nyilvánosan Is. A vizsgaidő- 
szakok oktatói értékelése 
sokakat érdekelne, még a sti- 
láris simítások előtt. Vonat
kozik ez a jegyzetekre, tan tár
gyakra stb. Érdekes volna az 
oktató véleménye.

6. Milyenek az oktatók? 
Túlságosan em elkedett hang
vételű a most használatos ok
tatói véleményezéssel kapcso
latos kis kérdőív. A valóság 
ennél sokkal prózaibb. Gya- 
korlatiasabbnak, inform atí
vabbnak kellene lennie, és az 
eredménynek a hallgatók felé 
is nyilvánosnak. Legjobban a 
hallgatóknak van szükségük 
az ilyen információkra. Olyan 
form át kell találni, amelyet 
elfogadnak az oktatók is, és 
amely érdemlegeset is mond.

7. Milyenek a tantárgyak? 
A jegyzetek? A tanszék? A 
sort még lehetne folytatni. 
Alapvető szempont (a nem 
nappalisoknak különösen) az 
„egyetemi önismeretben” az,

hogy élő, nyilvános, m inden
kinek könnyen elérhető vissza
csatolás működhessen, hogy 
segítse, aktuálisan és ismétel
ten inform álja a hallgatót és 
az oktatót a m unkája jobb 
megszervezésében. Évente sok 
százezres hallgatói m unka
óráról van szó, plusz a csa
ládi és egyéb környezet köz
vetett tehervállalásáról, és r it
ka kincsnek, értékesnek szá
mító, ugyancsak leterhelt ok
tatói tevékenységről. A tanu
lást ugyan nem lehet helyet
tesíteni szervezéssel, de meg 
lehet könnyíteni.

Az eddig sorolt nehézségek, 
a hiányzó apró információk, a 
lólépésben következő ajtószá
mozások a Dimitrov téri épü
letben, a be nem vallott hibás 
ábrák a jegyzetekben, az el- 
oivashatatlariul apróbetűs táb
lára írás, és más hasonló ki
csinységek szívósan morzsol
ják a tanulási és valószínűleg 
az oktatási energiát.

8. Felm erült a szombati ok
tatás ötlete. Ezt sem az ok
tatók, sem a hallgatók nem 
vehetik jó néven. Ez extenzív 
megoldás lenne. Intenzívebbé 
kellene tenni az egyetemen 
töltött időt.

9. A levelező hallgatók ese
tiben  válik a legégetőbb kér
déssé, hogy jók legyenek a 
jegyzeteli, a  tanulási útmuta

tók, irodalomjegyzékek, hogy 
a vizsgán kívüli önfelmérés 
milyen nagy jelentőségű (tesz
tek, konzultációk, gyakorla
tok).

10. Végül. A másoddiplo
mások magas számát tekintve 
miért nem lehet sehol választ 
kapni arra a kérdésre, hogy: 
m iért hagyják veszni az év
folyamok hosszú sorozatának 
tapasztalatait (és netán ötle
teit) a tananyag tanulhatósá- 
gáról? A másoddiplomás hall
gatók (is) hatalm as szellemi 
potenciált jelentenek elsősor
ban hallgatói helyzetük, irá
nyultságuk, kikerülhetetlen 
erőfeszítéseik miatt. Az egye
tem m iért nem épít erre fo
lyamatos pályázatok, szorgal
mazott TDK-k keretében vagy 
egyéb módon? (Az estisek, le
velezésük körében is?) Egy 
csomó vizsgát, szigorlatot 
m iért nem lehet megváltani 
tananyag-kritikai dolgozattal ? 
A rossz jegyzetek maradnak 
változatlanul a jövőben is?

Érdekel, am it itt tanulhatok 
még így is. De az itt felve
tett kérdéseket nagyon akut
nak, túlérettnek érzem. És az 
estis csapda egyre veszélye
sebb, ha az egyetemen kívüli 
valóság egyre kiélezetebb fel
tételeire, követelményeire gon
dolok.

Fáy Árpád 
estis HT-tag



Jelentkezni lehet az alábbi m unkáinkra: 

í .  szakmai—adm inisztratív
SZÜV 
COOP-KER 
Budapest Bank 
ELMU számvitel 
ELMÜ bérelsz. 
M ahart 
M agyar Kábel

de., du. Serfőző Gyula 173-033 F510 ' 
de., du. Szabó A. Zsuzsa 173-033-L409 
este, éjszaka Babies Egon 384-766/214 
de., du. Avató Jud it 200-139
de., du. Halász Zsuzsa 173-033/F307
de., du. Csáki Sándor 384-766 501
de., du. Nagy Zsuzsa 567-565,24

S. fizikai m unkák 
Konzervgyár du.

M agyar Posztó de., du.;
éjszaka

Kossuth Nyomda de., du., /  
éjszaka

M ahart de., du.
Lőrinci Fonó de., du., t

éjszaka
1989. januári pénzeket 

február 20-án 13—17 óra között 

fizetjük az irodánkban.

Aktuális órabéreink

54—80 F t között mozognak!!

Gyere hozzánk,

dolgozz az UNIVERSITÁS-ban 1

Michl Ferenc nappal 298-600 
este 385-474 

Leitert Glória 147-975

Pesti Imre 664-855/205

Csáki Sándor 384-766/501

Hoffmann József 122-422
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Növekszik a húspénz
1989. február elsejei hatály- 

lyal 3300 forintra emelkedik 
a népköztársasági ösztöndíj 
havi összege. Emelkedik az 
általános és kiem elt ösztön
díjak összege is.

Az állami költségvetés havi 
300 forinttal megemelte az 
egy hallgatóra jutó állami tá 
mogatás összegét. Az Egyete
mi Diákjóléti Bizottság állás- 
foglalása alapján ezzel az ösz- 
szeggel a hallgatói jövedelem
kiegészítés (húspénz) összegét 
növeljük meg, így az havi 
910 forintra nő.

A kifizetések rendje: feb
ruár 22—24: február és m ár

ciusi havi jövedelemkiegészí
tés és szociális támogatás; 
március 13—16: pótfizetés;
március 22—24: április havi 
szociális támogatás, f e b ru á r -  
március és április havi tanul
mányi ösztöndíj; április 12— 
14: pótfizetés; április 19—21: 
m ájus havi szociális támoga
tás és tanulm ányi ösztöndíj, 
április havi jövedelemkiegé
szítés; május 10—12: pótfize
tés, június havi szociális tá 
mogatás, tanulm ányi ösztön
díj, május és június havi jö
vedelemkiegészítés; június 12 
—14: pótfizetés.

TDK-zók figyelmébe
KÖZELEDNEK A HATÁRIDŐK

Amint a Közgazdász előző 
félévi, november 3-i számából 
értesülhettetek, a Hallgatói 
Tudományos Tanács az idén is 
megrendezi az egyetemi tudo
mányos diákköri konferenciát. 

A konferencia időpontja: 
1989. április 24-28.

A konferencia zökkenőmen
tes lebonyolítása érdekében 
kérünk benneteket, hogy 

a jelentkezési lapokat feb
ruár 13-tól vegyétek át 

a Hallgatói Tagozat 156-os 
szobájában Bajor Christától. A 
jelentkezési lapot kérjük, pon

tosan töltsétek ki, ezzel is 
megkönnyítve a Hallgatói t u 
dományos Tanács m unkáját. A 
lapon az előző konferenciának 
megfelelően a beadandó dol
gozat rövid rezüméjét (tártál 
mi kivonatát) is mellékelni 
kell. A

jelentkezési lapok leadási 
határideje: március 1.

A dolgozatokat március 6-ig, 
hétfőig kell beadni 3 példány
ban.

A konferencia sikeréhez való 
hozzájárulásotokat köszöni:

a TDK-tanács

.Nemietek családja, családok nemzete

Kapcsolat

az ÁISH-val
Az Állami Ifjúsági és Sport- 

hivatal kapcsolatíeivételi 
szándékkal megkereste szer
kesztőségünket.

Ács Zoltán és Antalóczy 
A ttila inform ációt adott az in 
tézmény élénkülő tevékenysé
géről, arról, hogy találkoztak 
az egyházi ifjúsági szerveze
tekkel, a  FIDESZ képviselői
vel is. A „valós politikai kihí
vásra épülve” a juniorérde
kek megszerveződéséhez, kép
viseletéhez kívánnak segítsé
get nyújtani, sőt, a beszélge
tés során ennek össz-európai 
vetületei is fölmerültek. Szóba 
került az is, hogy március má
sodik felében kerül a kor
mány elé az ifjúsági törvény 
végrehajtásáról szóló beszá
moló.

K onkrétabban: Ács Zoltán 
és Antalóczy Attila kész in
formációt, ötleteket szolgáltat
ni állami és ifjúsági ügyek
ben, „cserébe” információkat 
várnak  az egyetemi mozgá
sokról, kezdeményezésekről, 
am elyeknek egyben (nem 
anyagi) támogatást, védelmet, 
konzultációs lehetőséget aján
lanak.

EV ELEJI
ELŐADÁSOK

A Politikai Gazdaságtan Ok
iatok Továbbképzési és Infor
mációs Központja előadás
sorozatot rendezett, ahol Be- 
recz János, Békési László, 
Szabó Kálmán, Szentes Tamás, 
Vissi Ferenc, Pécsi Kálmán 
mellett a képen látható Tardos 

Márton is előadást tarto tt

C zivárvány övezte táltos- 
^  vonattal száguldottam 

első szovjetunióbeli utam ra; 
1988. július 14. estéjén. Kijev- 
ben töltöttem el egy hóhapot, 
ahol az orosz nyelvet tanul
tam. Kijevtöl Csernobil légvo
nalban 90 km -re található. 
„Vöt tam  Csernobil”, m utatott 
a távolba kis csoportunk ta 
nára dnyeperi kirándulásunk
kor, a ragyogóan kék égbolton 
tüzelő nap alatt. A parton 
gondtalanul napoztak és lu
bickoltak a vízben gyerme
kek, nők és férfiak. Vajon 
olyan tiszta-e a víz. a homok 
és a levegő, m int az a mély
kék tiszta égbolt? Erről nem 
voltunk meggyőződve. Hiszen 
Csernobil után sem az ukrán 
vezetés, sem a helyi közösség 
nem te tt óvintézkedéseket, és 
vannak olyan szennyeződések, 
melyeket a mérőműszer ugyan 
nem m u ta t . ki, mégis m aka
csul túlélnek. Az a gondolko
dás- és viselkedésmód, mely 
szerint úgy teszünk, m intha 
„semmi sem történ t volna”, 
nemhogy felelőtlenség, hanem 
egyenesen bűn is, hiszen nem 
csak a ma nemzedékét káro
sítja meg, de a jövő nemzedé
kének testi-lelki egyensúlyi 
állapotához szükséges feltéte
leket sem képes biztosítani.

Mégis nagyon megszerettem 
U krajna fővárosában élve az 
annyiszor elképzelt orosz te
ret, időt és embert, felfedez
tem egy valóságot, melyet ed
dig még nem ismerhettem. A 
sugárszennyeződéssel nap m int 
nap együtt élő tér-ido-társa- 
dalomból mégis végtelen 
mélységű szellem és anyag 
sugárzott ki, az „orosz szel
lem”, a tolsztoji „orosz jel
lem”, melyekről legendák be
szélnek. Lehet, hogy éppen ez 
segítette az ukrán és az orosz 
népet a csernobili katasztrófa 
hihetetlenül makacs túlélésé
hez? M ert úgy éreztem, hogy 
a katasztrófa sem tudta az 
annyi katasztrófát megélt nép 
ellenállását, élniakarását meg
törni, m int ahogy azt a sztá
linizmus emberöltőnyi irtásai 
és tiltásai sem tudták kiölni. 
A karatlanul párhuzam ot kell 
vonnom a harm adik világ 
nem iparosodott (piacosodott) 
és kevésbé urbanizált (elgé- 
piesedett) társadalm ainak, né
peinek és nemzetiségi cso
portjainak jellegzetessége és 
a szovjetek nagy, népes csa
ládja, a tizenöt köztársaság 
színes nemzetiségeinek (orosz, 
ukrán, örmény, azerbajdzsáni, 
grúz, kirgiz stb.) jellegzetes
sége között: az am erikai kon
tinens indián népei, az afri
kai kontinens arab és fekete 
népei egyszerű emberét, az 
egyszerűség, a szereteten ala
puló összetartás és önfegye
lem jellemzi, s ez az ember, 
— ellentétben az európai-civi- 

lizált-emancipált-elidegene- 
dett ember modelljével — lé
tének értelm ét a szűk családi 
fészekben, a helyi közössége
ket összekovácsoló közösségi 
szellemben és életben látja. 
Ügy érzem, a szovjetek népes 
családja is beilleszkedik ebbe 
a világképbe, bár lényeges 
különbséggel: hitvallása mel
lett (mely lehet muzulmán 
vagy más is) harm onikusan 
megfér a kommunizmus is, 
és a hagyományos életmódot 
nem zúzta szét a keresztény 
ideológia és a civilizatorikus 
fejlődési modell, hanem  az 
szervesen tovább élt a sztáli
nizmus sötét időszakában is. 
A szovjet ember a szocializ
must természetesnek veszi és 
nem kérdőjelezi azt meg, el
sőbbséget tulajdonítva a nyu
gati fejlődési modellnek, mind 
gazdasági, m ind társadalm i 
vonatkozásban. Más történelm i 
múltja, jelenkori és jövőbeni 
alternatívája ugyanis nincs.

V1 s erre biztosíték a gorba- 
csovi idők glasznoszty és 

peresztrojka politikája. Ter
mészetesen, minden Szovjet
unióba látogató idegent az ér
dekel a legjobban, hogy ho
gyan is valósult meg az utób
bi évek politikai törekvése; 
az elmélet a gyakorlatban? 
Lassan, de k itartó  biztonság
gal. Míg a felső szintről k iin
dul a lehetőség a politikai 
megvalósításához, a hétközna
pi életben még nem sikerült 
elegendő eshetőséget, feltétel- 
rendszert biztosítani a helyi 
közösségek tagjai önmegvaló
sulásához. És itt mindenek
előtt a helyi vezetés a felelős, 
mely nem feltétlen képes a 
kor égető-sürgető szelének vi
torlabontása m ellett kiállni. 
Talán az ukrán vezetés a leg
jobb példa erre, ahol még 
mindig nem sikerült a régi 
idők vezető gárdáját felfrissí

teni, holott Csernobil Igen ko
moly próbatételt jelentett a 
gorbacsovi irányvonalnak, hi
szen éppen 1986 elején h irdet
te ki a pártfőtitkár az atom 
nélküli esztendőt és folytatott 
egyoldalú atomrobbantásos 
moratóriumot, Amerikával és 
Nyugattal szemben. Az áp ri
lis 26. és május 1-jei cserno
bili katasztrófát nem lehet. — 
diplom atikus megfogalmazás
ban — nem az „emberi mu
lasztás” szám lájára írni, holott 
sorozatos szabálytalanságokat 
követtek el az erőmű szak
emberei, és kikapcsolták a 
biztonsági berendezéseket is. 
Ezért igenis, a túlélők felelős
séggel tartoznak az egész 
szovjet nép előtt is. „Cserno
bil” bebizonyította, hogy a 
tudományos és technikai fe j
lődés atomerőműves-csúcs- 
pontja is társadalm i közügy, 
és m int ahogy igaz az, hogy 
„a háború túl fontos do
log ahhoz, hogy csak a kato
nák ügye legyen”, igaz az is, 
hogy a technikái és gazdasági 
létesítmények, a természeti és 
környezeti károsodások is 
csak össztársadalmi összefo
gással működtethetőek, illetve 
orvosolhatóak. Ellenkező eset
ben, a tudományos és techni
kai „vívmányok” (biológia, 
kém ia stb.), eredmények h a
tásos fegyverként is használ
hatóak egy olyan állapotban, 
mely „békésnek” mondható, 
tehát nem deklarált katonai 
háború, melyben azonban 
nincs védelem, azaz ellenőr
zés, önvédelem, szervezettség, 
és önszerveződés, mely ellen 
az egész társadalom  védtelen 
és ezért kiszolgáltatott, b ár
m ikor megtám adható és pusz
títható. Ennyit mindenképpen 
el kellett mondanom, m int 
elkötelezett környezetvédő, 
„Csernobil” kapcsán.

1988. augusztus közepén 
egyik fülledt estén a kijevi 
Fő tér, a Krescsátnyik metró- 
állomás aluljárójában láttam  
meg a két gitározó fiatalem 
bert körülvevő tömegben. Az 
egyik nyúlánk, és érdem ren
dekkel tűzdelt katonasapkát 
visel, a másik alacsony, sötét 
bőrű cigány. A vidám cigány
dalról szomorúra váltanak át, 
feszültté válik a hangulat, 
szikrázik a levegő, a fegyel
mezett fiatalságot népes járó
kelő-tömeg veszi körül; a dal 
Afganisztánról szól, Kabulról, 
és a huszonéves harcolókról. 
Nagyon megrendítő élmény 
volt ez számomra. A cigány 
fiatalem ber kezéből éppen 
most veszi ki a kölcsönadó 
gitárját, egy rendőr jelenik 
meg, odaszól, de tovább is 
megy, a gitározó fiatalem ber 
elkeseredetten és rekedten 
énekel, arca csupa veríték. 
Társa odahajol hozzá, hogy 
letörölje bará tja  arcáról a 
keserűség izzadságcseppjeit. 
A gitár gazdát cserél, m ajd 
ugyanez megismétlődik, most 
a katonasapkás törli le társa 
arcáról a verítéket. Soha nem 
feledem el ezeket a „képsoro
k a t”, magamban. Soha nem 
feledem az emberi összetartás, 
barátság és testvériség kifeje
ződésének megnyilvánulását, 
melyben a szovjet nemzetisé
gek, népek oly gazdagok, ame
lyeket a jóléti társadalm ak 
civilizált embere im m ár sike
resen elfeledett, s melyet a 
szovjet nép képtelen elfeled
ni. Hiszen annyi mást sem 
szabad elfelejtenie, m ert min
dennapjaiban kell megküzde
nie túléléséért.

A ugusztus első napjaiban, 
a moszkvai, a leningrádi 

és a minszki tüntetésekkel 
egy időben (lásd Magyaror
szág. 1988. augusztus 19-i szá
mát) én is tanúja lehettem a ki
jevi Krescsátnyikon a ..fiatal 
veteránok”, az Afganisztánt 
m egjárt leszázalékoltak, de az 
életerős civil-katonák, kato
na-civilek felvonulásának. Én 
egyáltalán nem láttam  soraik
ban egyetlen „huligánt” sem, 
hiszen olyan zárt sorokban 
vonultak, hogy provokátor 
nem is férkőzhetett közéjük. 
Békésen vonultak fel, és si
került felvonulásuk: életjelt 
adtak magukról. Vajon sike
rül-e a társadalomnak, a he
lyi közösségeknek önmaguk 
újraszerveződésével, az á tala
kulással és a lakossági ön
szerveződéssel (minden gaz
dasági, szociális és kulturális 
területen megalakulandó taná
csok, ellenőrző bizottságok, a 
17-es modell „szovjet”-jeinek 
újraéledésével), a nyilvános
sággal egy időben megteremte" 
ni a feltételeit annak, hogy 
ezeket a „csoda-” vagy „fene
gyerekeket” visszafogadja a

közösségi életbe, hiszen nem
ez a közösségi élet taszította 
ki őket soraiból? És ennek a 
közösségi életnek még meg 
kell formálódnia, és hosszú 
és fájdalmas, mindennapos 
konfrontációk, szembesítések 
és harcok árán  kell létrejön
nie, de lényege, a magja, a 
bázisa biztosíték arra, hogy 
képes újraéledni az a tá rsa
dalmi életforma: s ez a csa
lád maga. A férfi, a nő és a 
gyermek a szovjet nép m in
dennapjaiban még szorosan 
kötődnek egymáshoz, a csalá
di összetartás még elevenen 
él.

Hogy m iért is olyan fontos 
számomra a család, az em be
ri és a társadalm i kapcsola
tok dinamizmusa, kifejlődése, 
megerősödése? Nemcsak azért, 
m ert a nyugati fejlett kap ita
lista társadalm akban éppen 
az a legszomorúbb jelenség, 
hogy ezek a kapcsolatok, azaz 
a „család” jelensége évtize
dek óta felbomlóban van, de 
elsősorban azért, m ert a szo
cialista közösségi életformát 
mi magunknak, itt Közép- és 
Kelet-Európábán is ú jra kell 
élesztenünk, folyamat, mely 
talán  még el sem kezdődött 
igazán. S nem utolsósorban 
azért, m ert úgy vélem, hogy 
az utóbbi években óriási erő
vel feltörő nemzetiségi har
cok a világ m inden táján, fő 
forrásai ennek a közösségi 
életért vagy az ellen folyta
to tt harcnak. Hiszen a közös
ségi élet elválaszthatatlan a 
békés egymás mellett éléstől, a 
fegyveres konfliktusok elke
rülésétől. S ez a felismerés vi
lágosan csupán az utóbbi na
pokban fogalmazódott meg 
bennem, m ikor is hallani és 
olvasni és látni lehetett a rá 
dióban, televízióban és az ú j
ságokban, hogy a minket köz
vetlenül érintő karabahi és 
kosovói lázongások mintegy 
végszavaként a hatóságok 
nagy mennyiségű fegyvereket 
koboztak el a vidék különbö
ző nemzetiségű lakóitól, hogy 
csupán ezeket az eseteket em
lítsem. Tehát a fegyveres fel
kelés lett volna a végcélja a 
lázongásoknak, s nemzetiségi 
harcoknak? Ez abszurdum. 
Ugyanis milyen problém át 
tudtak volna ezzel az érin tet
tek megoldani? K ulturálisát 
(nyelvi tradíciók, önkormány
zat stb.) és szociálisát való
színűleg nem, csupán tömeg
mészárlást és a helyzet elm ér
gesedését idézték volna elő. 
A nemzeti identitástudat, 
olyan fontos az ember szám á
ra, m int maga a személyes és 
közösségi identitástudat, mél
tóságérzet. Az em ber és kö
zössége csak szabadsága és 
jogai gyakorlásával érezheti 
magát beteljesedettnek, mely 

.teljesen lehetetlen folyamat 
erőszak alkalm azása következ
tében (ki sem alakulhat). 
Ezért tűzre öntött olaj a m él
tóság- az identitástudatra va
ló apellálás, ezek esetleges 
m anipulálása: a provokációk. 
Hiszen mindennem ű szellemi 
és gyakorlati változást csupán 
a közösségi ember, annak 
minden tagja, gyermek, nő 
és férfi, közös szükségletei
nek és érdekeinek megfelelően 
tud csak elérni. Ennek alap- 
feltétele a józan együttm űkö
dés, az erőszak elkerülése (tes
tié, lelkié egyaránt). Hiszen 
az emberi közösségnek semmi 
esetre sem célja az elvakult 
és elvadult öldöklés.

A család, a szereteten ala
puló fegyelem és összetartás 
elutasítja a szétesést, az ellen

ségeskedést. Ezekben a nem 
zetiségi lázongásokban csupán 
intézményes-mesterséges be
avatkozással (állami szervek, 
kormány, vallási intézmények 
stb.) lehetett még mind a mai 
napig is egymás ellen hangol
ni és véres harcokba kény
szeríteni egész népeket, nem 
zeteket, országokat (például 
Libanon, Irak—Irán, Palesz
tina és Izrael népeinek esete, 
de a nicaraguai kontrák te
vékenysége is). Szerencsére, 
ez Erdély kapcsán egyáltalán 
szóba sem jöhet. Érdekes len
ne viszont, ezekben a hadat 
viselő országokban megvizs
gálni azt a tényt, hogy a csa
lád. a férfi—nő és gyermek 
kapcsolata miként alakult, ve- 
getálódott vagy deformálódott 
el, és ez hogyan hat vissza a 
népek és a társadalm i felépít
mények képviselőinek egy
máshoz való viszonyára? Ma
gától értetődő, egyszerűbb 
meghosszabbítani, esetleg ál
landósítani a hadiállapotot ak
kor, hogyha m ár a közösségi 
élet szétesett, a esalád szét- 
forgácsolódott, és nincs m ár 
a fegyveres harctól visszahú
zó erő, kötelék, amely más 
perspektívákat rajzolna ki az 
em berek számára.

Ügy vélem tehát, hogy a 
sztálinizmus legkegyetlenebb 
és legembertelenebb m aradvá
nyainak felszámolásával, a 
nemzetiségi politika radikális 
megváltoztatásával a gorba
csovi irányvonal nemhogy 
megerősödik, és m egingatha- 
tatlanná is válik, hanem  hogy 
kellő példam utató erővel is 
rendelkezni fog más népek 
számára. S a nemzetiségi kér
dés magva mindenekelőtt az 
emberi identitás és méltóság
tudat kifejeződése, jog az 
élethez, a szabadon választott 
hithez. S itt óriási szerepe 
van az emberi és társadalm i 
kapcsolatok szocialista — te
hát nem sztálinista és nem 
kapitalista — létrejöttének.

Több m int féléves táv la t
ból, íme így látom az egy hó
napos kijevi tartózkodásom 
tapasztalatait, lényegét. S 
ezennel üzenem nektek, ked
ves Csernobil közelében élő 
ukrán és orosz barátaim , épp
úgy, m int jereváni örmény 
barátaim , hogy ne engedjük 
el egymás kezét. Keleten, 
Nyugaton, Közép-Európában 
éppúgy, m int Ázsiában, Afri
kában, vagy Észak-, Közép- 
és Dél-Amerikában. Hogy a 
szavak és a dolgok visszanyer
hessék eredeti, igaz értelm ü
ket. S hogy nemzetek család
jai lehessenek a családok nagy 
nemzetei, nemzedékei, is, az 
egész földtekén. Ezekhez a 
gondolatokhoz segített hát 
hozzá az a bizonyos „táltos
vonat”, mely Budapestről vitt 
Kijevbe.

Kiss Margit Rita
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